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افت تب انتظارات تورمی؛

سرعت رشد پول 
به ۳۹ درصد کاهش یافت

یک میلیون قطعه زمین 
به مردم واگذار می شود

واردات آیفون ۱۴ به بالا 
آزاد نمی شود
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سرمقاله

شرایط کاهش 
امکان قاچاق

در حال حاضر مشکل اصلی 
کشور ما نظام توزیع است. 
اگر دولت بتواند با طراحی 
سامانه های رصد کالا از مبدا 
تا مقصد، طراحی سامانه های نقل و انتقال پولی و 
تراکنش ها از فراران مالیاتی، نظام توزیع را اصلاح 
کند، می تواند در این شرایط به وجود آمده وضعیت 
یارانه رسانی به مصرف کننده را به صورت کامل 
حفظ و امکان قاچاق را به شدت کاهش دهد. گاهی 
کالاها مصرفی نهایی اند که واردات این کالاها به 
ضرر تولید داخلی است و منجر به انحراف الگوی 
مصرف می شود. گاهی کالاها سرمایه ای یا جزء 

مواد اولیه است که...

  عبدالمجیــد شــیخی، 
اقتصاددان
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تکلیف جدید دولت در برنامه هفتم توسعه اعلام شد

افزایش تشکیل سالانه ۴ 
هزار شرکت دانش بنیان

رئیس جمهور: قاچاق کالا به مثابه خنجری بر پیکر تولید است

مقابله  مستمر  با  قاچاق کالا و ارز
صفحه3
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تجارت  2۱.۷ میلیارد   دلاری  ایران  و  شانگهای  
چین   شریک   اول   تجاری   ایران   است

مطابق بــا اصلاحیه جدید فصل بیســتم برنامه 
هفتم توســعه، به طور میانگیــن در انتهای هر 
سال از عمر اجرایی برنامه، خانواده شرکت های 
دانش بنیان بایســتی ۴ هزار عضو جدید داشته 
باشــد. جزئیات فصل بیســتم در لایحه هفتم 
توسعه، یعنی برنامه های 5 ساله دولت در بخش 
علم و فناوری، اولین روز آبان ماه در نشست علنی 
مجلس مورد بررســی نمایندگان قــرار گرفت. 
در نســخه اصلاح شــده این برنامه پرسروصدا، 
سنجه های جدیدی برای این بخش در نظر گرفته 
شده است و برخی از اهداف تعیین شده قبلی نیز 
تغییر اساسی داشتند. یکی از سنجه های جدید 
در نظر گرفته شده برای 5 سال آینده، رسیدن 
به 30 هزار شرکت دانش بنیان در کشور است؛ 
یعنی در انتهای این برنامه قرار اســت خانواده 
شــرکت های دانش بنیان در کشــور 20 هزار 
عضو جدید داشته باشد. در حال حاضر حدود 
10 هزار شــرکت دانش بنیان کوچک و بزرگ 
در کشور وجود دارد. مطابق با برنامه هفتم، به 
طور میانگین در هر سال بایستی ۴ هزار شرکت 
دانش بنیان جدید در کشور داشته باشیم تا به 
هدف 30 هزارتایی برسیم. گفتنی است، برنامه 
هفتم برای ســهم ســبد محصولات با فناوری 
بالا از تولید ناخالص ملی را نیــز 7 درصد قرار 
داده است. یعنی در 5 سال آینده سهم اقتصاد 
دانش بنیان از اقتصاد کشور بایستی به 7 درصد 
برسد. این سهم در حال حاضر حدود 1 درصد 
است. شرکت های دانش بنیان می توانند در کنار 
بخش های دولتی، خصوصی و تعاونی به عنوان 
ضلع چهارم تولید نقش آفرین کرده و به تولید در 
دیگر بخش ها ضریب دهند. سال جدید از سوی 
مقام معظم رهبری به عنوان سال »رشد تولید و 

مهار تورم« نامگذاری شده...

اجتماعی

بنا بر اعلام فرمانده کل انتظامی کشور، در حال 
حاضر حدود 20 هزار دوربین البسه داریم که از 
این تعداد، ۸000 مــورد آن، آنلاین و 12 هزار 

مورد آن آفلاین است.
ســردار رادان درخصوص مصوبه  تجهیز البسه 
پلیس به دوربین، اظهار کــرد: مصوبه، مصوبه 
خوبی اســت و به پلیس، مردم و دســتگاه های 
نظارتی کمــک می کند، اما منوط بــر اینکه در 
متمم این ماده، بودجه نیز دیده شود. در شرایطی 
می توان این کار خوب و پربرکت را انجام دهیم که 

برای آن به اندازه کافی بودجه در نظر گیرند؛ بنا 
بر این اســت که این اتفاق بیفتد و ما آمادگی از 
جهت زیرساختی را داریم؛ شناسایی فنی انجام 
دادیم اما حتما باید پول در اختیارمان قرار گیرد.

به گفته وی، در حــال حاضر حــدود 20 هزار 
دوربین البســه داریم که از ایــن تعداد، ۸000 
مورد آن آنلاین و 12 هزار مورد آن آفلاین است. 
سردار رادان در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه به 
چه تعداد دوربین البســه نیاز است؟ اعلام کرد 

که حداقل به 150هزار دوربین البسه نیاز است.

معاون شهرسازی و معماری شــهرداری تهران 
گفت: امســال بیش از ۹000 پروانه ســاختمان 
در هفت ماه امســال در شــهر تهران صادر شده 
است که بیشترین فراوانی آن در بافت فرسوده و 
مناطقی مانند 15،1۶،17،1۸،1۹،20و 21 است. 
حمیدرضا صارمی، معاون شهرسازی و معماری 
شــهرداری تهران در مورد آمار صدور پروانه در 
پایتخت اظهار کرد: پروانه های شهرســازی را از 
مرداد ســال 1۴01 صادر کردیم و تقریبا زمان 

صدور پروانه ها به زیر یک ماه رســیده اســت . بر 
اساس گزارش سایت شــهر، وی با اشاره به اینکه 
آمار صدور پروانه ساخت در بافت فرسوده حدود 
هشت سال در رکود بود، گفت: در سال 1۴01 از 
رکود در آمدیم و آمار پروانه ســاخت به 10 هزار 
پروانه رسید. بیش از ۹000 پروانه ساختمان در 
هفت ماه امسال در شهر تهران صادر شده است که 
بیشترین فراوانی آن در بافت فرسوده و مناطقی 

مانند 15،1۶،17،1۸،1۹،20و 21 است.

علی رغم ابطال شرط سنی ورود به دانشگاه فرهنگیان 
از سوی هیات عمومی دیوان عدالت اداری، مهر امسال 
کنکوری های 1۴02 طبق محدودیت ســنی که در 
دفترچه انتخاب رشته کنکور سراسری اعلام شده بود 
یعنی تا سقف سنی 2۴ سال، به دانشگاه فرهنگیان راه 
یافتند. با این حال بنا بر اعلام مسئولان وزارت آموزش 
و پرورش، ممکن است با تصویب شورای عالی انقلاب 
فرهنگی، سقف سنی ورود به دانشگاه فرهنگیان برای 

کنکور 1۴03 بیشتر یا کمتر از 2۴ سال شود.
به گزارش ایسنا، بررسی و تصویب مقررات و اصول لازم 
برای گزینش تخصصی و تربیت و استخدام معلمان، به 
تناسب احتیاجات در مراحل تحصیلی با رعایت ضوابط 
عمومی گزینش در کل کشــور از جمله اختیارات 
شورای عالی آموزش و پرورش است و از آنجا که جذب 
معلم از طریق دانشگاه فرهنگیان و دانشگاه تربیت دبیر 
فنی شهید رجایی انجام می گیرد و این دانشجویان 
از  بدو تحصیل مســتخدم وزارت آموزش و پرورش 
می شوند، اما شروط و مقرراتی که شورای عالی آموزش 
و پرورش برای استخدام معلمان تصویب می کند نیز بر 

ورودی های دانشگاه فرهنگیان مترتب است.
طی 10 سال گذشته ســن جذب دانشجوی مقطع 
کارشناسی در دانشگاه تربیت دبیر شهید رجایی و 
دانشگاه فرهنگیان به فراخور سال های مختلف متفاوت 
بوده است، کما اینکه در کنکور سال ۹1 حداکثر سن 
پذیرش دانشجو در این دانشــگاه ها 2۴ سال تمام 
تعیین اما از سال بعد از آن یعنی از کنکور سال ۹2 تا 

۹5 حداکثر سن برای ورود به این دانشگاه ها 22 سال 
تمام عنوان شد.

در کنکور سال ۹۶ اما اتفاقی غیر منتظره رخ داد؛ در 
دفترچه شــماره یک یعنی دفترچه ثبت نام کنکور 
سال۹۶ حداکثر ســن ورود به دانشگاه تربیت دبیر 
شهید رجایی و دانشگاه فرهنگیان به 20 سال تمام 
تقلیل داده شد اما این محدوده سنی بعد از برگزاری 
کنکور ۹۶ و اعلام نتایج اولیه، در دفترچه شماره دو 
یا دفترچه انتخاب رشــته به حداکثر 22 سال تمام 
اصلاح شد. شاید دلیل این اصلاح اعتراض، داوطلبان 
کنکوری بالای 20 سال و متقاضی تحصیل در دانشگاه 
فرهنگیان بود. با این حال این بالا و پایین شدن سن به 
همین جا ختم نمی شود و پس از آن تقریبا یک سال 
در میان یا دو سال در میان محدوده سنی برای ورود به 
دانشگاه  تربیت دبیر شهید رجایی و دانشگاه فرهنگیان 

بین 22 و 2۴ سال در رفت و برگشت بوده است.
در کنکور سال های ۹7 و ۹۸ حداکثر سن ورود به دانشگاه 
فرهنگیان و تربیت دبیر شهید رجایی 22 سال تمام، در 
کنکور سال ۹۹ حداکثر سن 2۴ سال تمام و در کنکور 
سال 1۴00 حداکثر سن 22 سال تمام تعیین شد. در 
کنکور ســال 1۴01 و 1۴02 نیز حداکثر سن ورود به 
دو دانشگاه یاد شده 2۴ سال تمام عنوان شد.همچنین 
مرداد ماه امسال در هزار و بیســت و هشتمین جلسه 
شــورای عالی آموزش و پرورش حداکثر 22 سال تمام 
برای داوطلبان ورود به دانشگاه های یاد شده که در کنکور 

سال1۴03 آزمون می دهند، مصوب شد.

وزیر میــراث فرهنگی و گردشــگری گفت: در 
دولت پیشنهاد لغو روادید برای بیشتر کشورهای 
مطرح شده رأی آورد و ادامه بررسی ها نسبت به 
برخی کشورها که ملاحظاتی درباره شان وجود 

داشت، به جلسه آینده موکول شد.
عزت الله ضرغامی در حاشیه جلسه هیئت دولت 
در جمع خبرنگاران درباره لغو روادید با کشورها، 
اظهار کرد: امروز صبح جلسه کمیسیون سیاسی 
و امنیتی دولت به ریاست وزیر کشور برگزار شد. 
از وزارت خارجه و همه دستگاه های اطلاعاتی که 
همراهی بسیار خوبی با ما داشتند. بخش زیادی 
از کشورهایی که پیشنهاد لغو روادیدشان داده 

شده امروز به اتفاق آرا، رأی آوردند.
وی افزود: در مورد برخی کشورها که ملاحظاتی 
بود ادامه بررســی به جلســه آینده کمیسیون 
موکول شد که پس از بررســی در جلسه آینده 

اسامی تمامی این کشورها اعلام می شود.

ضرغامی یادآور شد: امروز به عنوان یک ضرورت 
گردشگری، درهای کشــور باید باز شود و مردم 
دنیا به ایران بیایند. این مزیت نسبی ماست. هر 
گردشــگری که به ایران می آید باوجود برخی 
مشکلاتی که در کشــور داریم، دیدگاهش در 
نظرســنجی ها بالای ۹0 درصد نسبت به ایران 
عوض می شود. یعنی تمام تبلیغات ایران هراسی 

منتفی می شود.
وزیر میراث فرهنگی و گردشگری تصریح کرد: 
خوشبختانه امروز کشور منسجم و همراه است. 
باید درهای کشــور را باز کنیم تا راحت به ایران 
بیایند. این حق همه مردم دنیاست. وی یادآور 
شــد: لغو متقابل روادید هم به طور طبیعی در 
دستور کار وزارت خارجه اســت اما آنچه ما در 
وزارت میــراث فرهنگی و گردشــگری دنبال 
می کنیم این است که مردم همه کشورها بتوانند 

راحت به ایران بیایند.

وزیر ارشاد گفت: حجاب قانون است و کارکردن 
برای کســانی که قانــون را اجــرا نمی کنند، 
امکان پذیر نیست. به گزارش تسنیم محمدمهدی 
اسماعیلی وزیر ارشــاد در حاشیه جلسه هیئت 
دولت و در جمع خبرنگاران درباره ازســرگیری 
حج عمــره گفت: تحــول مهمی بعد از ســالها 
تعطیلی ایجاد شده اســت و  دولت مصمم است 
که هرچه ســریعتر ســفر حج عمره راه بیفتد و 

برنامه ریزی ما این اســت که تا آغاز موسم حج 
تمتع حدود ۴00 هزار نفر را برای حج عمره اعزام 
کنیم. وی درباره ممنوع کار شدن بازیگرانی که 
کشف حجاب کرده اند هم گفت: ما قبلًا هم اعلام 
کردیم که حجاب قانون است و ما قانون را اجرا 
می کنیم و من چندین بار اعــلام کردم که کار 
کردن برای کســانی که قانون را اجرا نمی کنند 

امکان پذیر نیست.

رئیس ســازمان صدا و ســیما گفت: در این دوره 
قرار است 200 کانال انتخابات به تعداد حوزه های 
انتخابیه درنظر بگیریم که کار سخت و پیچیده ای 
است تا کاندیداها از طریق آنتن تلویزیون بتوانند 

تبلیغ کنند.
پیمان جبلی رئیس سازمان صدا و سیما در مورد 
حق پخش برنامه های ورزشی در تلویزیون، اظهار 
داشت: آنچه در صحن مجلس مطرح شد پیشنهاد 
ما و وزارت ورزش نبود؛ ما پیشنهاد دادیم همانطور 
که در مورد مســابقات خارجی دولت حق پخش 
می دهد، در مورد برنامه های خالی هم دولت حق 

پخش در نظر بگیرد.
وی افزود: قرار شــد در ۶ ماهه برنامه هفتم، آئین 

نامه ای را صدا و سیما دراین باره تنظیم کند و در 
دولت بررسی شــود. ما تاکیدمان پرداخت حق 
ورزش و حق فدراسیون هاست که منابع آن تأمین 

شود. 
جبلی با بیان اینکه صدا و سیما در مورد انتخابات، 
همکاری خوبی با ستاد انتخابات وزارت کشور دارد، 
گفت:  همانطور که در مرحله پیش ثبت نام همکاری 
خوبی برای تشویق مردم به ثبت نام داشتیم، در این 
مرحله هم همکاری خوبی داشتیم در این دوره هم 
برای اولین بار قرار اســت 200 کانال انتخابات به 
تعداد حوزه های انتخابیــه درنظر بگیریم که کار 
سخت و پیچیده ای است که از طریق آنتن تلویزیون 

بتوانند تبلیغ کنند.

مجلس، وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات را مکلف 
کرد تا نســبت به ایجاد معاونت یا مرکز یا سازمان 
»نوآوری، هوشمندســازی و امنیت« متناســب با 
مأموریت هر یک از دستگاه های اجرایی اقدام کند. 
نمایندگان مجلس شورای اسلامی در جلسه علنی 
نوبت صبح چهارشنبه، ســوم آبان ماه و در جریان 
ادامه بررسی گزارش کمیسیون تلفیق لایحه برنامه 
هفتم توســعه، بند )ب( مــاده 107 لایحه برنامه را 
به تصویب رســاندند. بر اســاس این مصوبه، وزارت 
ارتباطات و فناوری اطلاعات مکلف است با همکاری 
سایر دستگاه های اجرایی از محل تجمیع مأموریت، 
ساختار و نیروی انسانی واحدهای فناوری اطلاعات 
و امنیت فضای مجازی، مرکز نوسازی و تحول اداری، 
مراکز تحقیق و توسعه و عناوین مشابه، نسبت به ایجاد 
معاونت یا مرکز یا سازمان »نوآوری، هوشمندسازی و 
امنیت« متناسب با مأموریت هر یک از دستگاه های 

اجرایی کشور تا پایان سال اول برنامه اقدام نماید.
تبصره- آئین نامه اجرایی این بند مشــتمل بر شرح 
وظایف و ساختار تشکیلاتی و عزل و نصب مدیران و 
نحوه نظارت توسط سازمان امور اداری و استخدامی و 
وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات تهیه و به تصویب 

هیئت وزیران می رسد.
بر اســاس بند )پ( ماده 107 لایحــه برنامه هفتم 
توسعه، برنامه عملیاتی استقرار و پیاده سازی چرخه 
هوشمندســازی، اصلاح فرآیندها و اســتقرار نظام 

حکمرانی داده مبنا را ظرف یک ســال از لازم الاجرا 
شدن این قانون تهیه نموده و به مرحله اجرا در آورند.

مطابق با بند الحاقی 1 مــاده 107 لایحه برنامه، به 
منظور ارتقای بهره وری و افزایش سهم اقتصاد رقومی 
)دیجیتال(، کلیه وزارتخانه ها، ســازمان های برنامه 
و بودجه کشور، اداری و استخدامی کشور، حفاظت 
محیط زیست کشور، بانک مرکزی جمهوری اسلامی 
ایران و معاونت علمی و فناوری ریاســت جمهوری 
مکلفند تا پایان ســال اول اجرای این برنامه، نسبت 
به تهیه برنامه تحول رقومی )دیجیتال( بخش خود 
و طرح )پروژه( های پیشران به همراه سازوکارهای 
تأمین مالی آن منطبق با پیشنهادها و توانمندی های 
اجرایی بخش غیردولتی اقدام نموده و آنها را به تصویب 
هیأت وزیران برسانند. گزارش پیشرفت این بند باید به 
صورت سالانه به شورای عالی فضای مجازی و مجلس 

شورای اسلامی ارسال گردد.
تبصره- سازمان نظام صنفی رایانه ای کشور موظف 
است با بهره گیری از حداکثر توان کلیه تشکل های 
فعال در حوزه فناوری اطلاعات و ارتباطات نســبت 
به ارائه برنامه پیشنهادی تحول و ارتقای بهره وری 
با اســتفاده از فناوری اطلاعات و هوشمندسازی هر 
یک از بخش ها اقدام نموده و آن را به دستگاه اجرایی 
ذیربط ارائه نماید. دستگاه های اجرایی نیز موظفند در 
تدوین برنامه های تحول رقومی )دیجیتال( خود این 

طرح های پیشنهادی را لحاظ نمایند

باستان شناســان 230 مترمربع از بقایای معماری 
پیش از تاریخ و تدفینی مربوط به دورۀ ساسانی را در 
قدیمی ترین محوطه شناسایی شده در نزدیکی سد 

»چپرآباد« کشف کردند.
تپــۀ باســتانی چپرآبــاد در حــدود ۸ کیلومتری 
جنوب شرقی شهر اشنویۀ استان آذربایجان غربی و در 
بخش نالوس واقع شده است. کاوش های نجات بخشی 
این محوطه پیش از آبگیری سد چپرآباد آغاز شد. سد 
از اوایل شــهریورماه 1۴02 آبگیری شده و به گفته 
باستان شناسان، سطح آب دامنه های شمالی و شرقی 
محوطه را در برگرفته است. با این وجود گفته شده 
نزدیک ترین محوطۀ باستانی به ساختگاه سد چپرآباد 

و فاصلۀ آن تا تاج سد حدود 500 متر است. 
باستان شناسان فصلِ نخست کاوشِ این محوطه را 
در سال 1۴00 و فصل دوم آن را در سال 1۴02 انجام 
دادند. در این دو فصل کاوش، بخش هایی از معماری 
این اســتقرار پیش از تاریخ آشــکار شد. فصل سوم 
کاوش تپه چپرآباد، همزمان با آبگیری سد چپرآباد 
و از شــهریورماه، به مدت 50 روز انجام شد. در این 
فصل، 10 ترانشه به ابعاد گوناگون در ادامۀ بخش های 
کاوش شدۀ دو فصل پیش، کاوش شد که در نتیجۀ 
آن، بیــش از 230 مترمربع از بقایــای معماری این 

استقرار پیش از تاریخی آشکار شد.
به گفته حنــان بحرانی پــور ـ سرپرســت هیأت 
باستان شناسی مســتقر در این محوطه، این میزان 
کاوش بیش از پنج برابر مساحت آشکارشده در فصل 
نخست و حدود 10 برابر مساحت کاوش شده در فصل 
دوم است. باستان شناسان پس از سه فصل دریافتند 
»تپه چپرآباد« بقایای روســتایی کوچک مربوط به 
نیمۀ دوم هزاره پنجم قبل از میلاد )حدودا هفت هزار 

سال پیش( است.

سرپرست کاوش نجات بخشیِ محوطه پیش از تاریخ 
چپرآباد بر اساس مجموعۀ سفالیِ به دست آمده از این 
محوطه، گفت: چپرآباد مربوط به فاز انتقالی بین دو 
دورۀ مهم پیش از تاریخ در توالی فرهنگی شمال غرب 
ایران، یعنی دوره های »دالما« و »پیزدلی« است. تا 
پیش از کاوش چپرآباد، مرحلۀ گذارِ بین این دو دوره 
در هیچ محوطه ای شناسایی نشده بود. در نتیجۀ این 
کاوش ها بخش بزرگی از معماری این روستای پیش 
از تاریخی، که روی برونزدی صخره ای شکل گرفته، 
آشکار شد که این معماری ها اطلاعاتی مهم از ماهیت 

کارکردی و فضایی محوطه در اختیار گذاشته است.
بحرانی پور از میان یافته های جالب توجه فصل سوم 
تپۀ باستانی چپرآباد، به کشــف تدفینی مربوط به 
دورۀ ساسانی اشــاره کرد که با توجه به سنت های 
تدفین در دورۀ ساسانی، یکی از معدود تدفین های 

شناسایی شدۀ این دوره شناخته شد.
این باستان شــناس همچنین اظهار کرد: مطالعات 
باستان شناسی و میان رشته ای  روی مواد به دست آمده 
از فصل هــای اول و دوم کاوش آغاز شــده، که از آن 
میان می توان به مطالعات سفالی، ارسال نمونه های 
ذغال برای تاریخ گذاری مطلق محوطه و همچنین 

منشأیابی ابزارهای ابسیدینی اشاره کرد.
کاوش ها در تپه چپرآباد با مجوز پژوهشــگاه میراث 
فرهنگی و گردشــگری انجام شده است. سرپرست 
کاوش نجات بخشیِ محوطه پیش از تاریخ چپرآباد 
معتقد است: ادامه کاوش های نجات بخشی در چپرآباد 
و یافته های فصل سوم، در نتیجه سیاست های جدید 
این پژوهشگاه مبنی بر لزوم کسب بیشترین اطلاعات 
ممکن از محوطه های در معــرض نابودی و تعیین 
بودجه ای مناسب برای کاوش فصل سوم این محوطه 

بوده است.

نیاز پلیس به ۱۵۰ هزار دوربین البسه

صدور بیش از ۹۰۰۰ پروانه ساختمان در ۷ ماه 

»شرط سنی« برای ورود به دانشگاه فرهنگیان

واکنش وزیر ارشاد به ممنوع الکاری بازیگران

تبلیغات انتخابات مجلس در 2۰۰ کانال تلویزیونی

سازمان »نوآوری، هوشمندسازی و امنیت« تشکیل می شود

کشف تاریخی تازه در شمال غرب ایران

سياسیفرهنگی 

موافقت دولت با لغو روادید برخی کشورها



اقتصاد2
ایران

تصمیم ممنوعیت واردات آیفون 
۱۴ به بالا تغییر نمی کند

رئیس ستاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا و ارز گفت 
که بعید است تصمیم ممنوعیت واردات آیفون ۱۴ 
به بالا عوض شود و ورود، استفاده، به کار گیری و 

فروش این موبایل ممنوع است.
به گزارش ایســنا، ســید مجید رضــوی آرانی 
اظهار کرد: در ســتاد مقابله با قاچاق کالا و ارز و 
وزارتخانه های مرتبط در برابر واردات این گوشی 
همراه که نــام آن را نمی بریم و همه هم می دانند 
)آیفون ۱۴ به بالا( به هر شکلی می ایستیم، خدمات 
به آن داده نمی شود و واردات آن غیرقانونی است. 
وی افزود: بعید می دانم این تصمیم عوض شود و 
ورود، استفاده، به کارگیری و فروش این موبایل 

ممنوع است.
گفتنی است؛ تقریبا از ابتدای پاییز رجیستر شدن 
یا نشدن آیفون ۱۴ در هاله ای از ابهام قرار داشت. اما 
در نهایت مسئولان ابتدا به صراحت اعلام کرده اند 
که واردات تجــاری این موبایل ممنوع اســت و 
بعد از مدتی هم واردات آیفــون ۱۴ و مدل های 
بعد از آن از رویه مســافری نیز ممنوع شــد. این 
تصمیم باعث شد قیمت آیفون ۱۳ به دلیل داشتن 
رجیستری و گارانتی از آیفون ۱۴ قاچاق گران تر 
شده و عده ای هم ترجیح می دهند با پول کمتر از 
آخرین تکنولوژی موجود استفاده کنند و در کنار 
آن با استفاده از یک موبایل ارزان قیمت سیم کارت 
خود را فعال کنند و با جدیدترین مدل آیفون به 
اینترنت یک موبایل ارزان متصل شوند و کارهای 

خود را پیش ببرند.
البته همچنان عده ای به تغییر این شرایط امیدوار 
بودند و حتی برخی مغازه داران با وعده رجیستر 
شــدن این موبایــل آن را به خریــداران عرضه 
می کردند، اما در نهایت مشــخص شــد که قرار 
نیست ممنوعیت واردات آیفون ۱۴ به بالا برداشته 
شود. اواخر شهریور ماه دبیر انجمن واردکنندگان 
تلفن همراه، ارزبری بالا و عمل متقابل نسبت به 
تحریم ها را از جمله مهم ترین دلایلی عنوان کرد 
که مسئولان برای ممنوعیت واردات آیفون ۱۴ به 
بالا مطرح کرده اند و گفت که به این ترتیب میزان 
واردات و ارزبری آیفون به شدت کاهش پیدا کرده، 
چرا که عملا از آیفون ۱۴ به بعد ثبت ســفارش و 
رجیستری نخواهد شــد و مدل های ۱۳ و قبل از 
آن هم دیگر تقاضای چندانــی ندارد. مدتی بعد، 
ســتاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز هم این موضوع 

را تایید کرد.
همچنین سخنگوی ستاد مبارزه با قاچاق کالا و 
ارز اخیرا اعلام کرده که پیرو ابلاغیه ستاد مبارزه 
با قاچاق کالا و ارز از هفته دوم مهرماه فرایند جمع 
آوری گوشی های آیفون قاچاق ۱۴ و ۱۵  از بازار 

آغاز شده و این روند ادامه دارد.

ناترازی در بخش درآمدهای 
نفتی ۴۰درصد است

رئیس سازمان برنامه و بودجه گفت: ناترازی در 
بخش درآمدهای نفتی ۴۰درصد بیش برآورد 
داشت و با ابزارهایی که در اختیار داریم از جمله 
ابزار تخصیص به دنبال رفع ناترازی هســتیم. 
داود منظور رئیس سازمان برنامه و بودجه در 
حاشیه جلسه هیئت دولت در جمع خبرنگاران 
درباره ناتــرازی در رقم بودجه ســال جاری 
اظهار داشت: در پیش بینی در قانون بودجه و 
کمیسیون های مجلس در سال گذشته، قیمت 
نفت 8۵ دلار فرض شــده است که در خیلی از 
ماه های ســال این رقم اتفاق نمی افتد و میزان 
صادرات هم بالاتر از ظرفیت قابل تحقق درنظر 
گرفته شده است لذا در بخش فروش نفت عدم 

تحقق داشتیم.
وی افزود: البتــه وزارت نفت همــه امکانات 
صادراتی را درنظر گرفته اســت اما پیش بینی 
در درآمدهای نفتی موجب ناترازی در بودجه 
شــد و ناترازی در بخش درآمدهای نفتی ۴۰ 
درصد بیش برآوردی داشــت. منظور با اعلام 
اینکه "با ابزارهایی که در اختیار داریم از جمله 
ابزار تخصیص به دنبال رفع ناترازی هستیم"، 
درباره استفاده از روش استقراض تصریح کرد: 
اســتقراض از بانک مرکزی و بانک ها نخواهیم 
داشــت ولی با اختیارات قانونــی می توانیم از 
سپرده های قانونی دولت استفاده کنیم که بعد 
از دو ماه این ســپرده ها باید مجدداً پرداخت و 

جایگزین شود.
وی در پاسخ به سوالی درخصوص اعلام قیمت 
خرید تضمینی گندم عنــوان کرد: این تکلیف 
برعهده وزارت جهاد کشاورزی است و مذاکرات 
تعیین قیمت در جلسات متعددی انجام شده 
اما جمع بندی و ابلاغ آن برعهــده وزیر جهاد 

کشاورزی است که انجام خواهد گرفت.

خبر

ســخنگوی کمیســیون 
توســعه تجــارت خانــه 
صنعت، معــدن و تجارت 
گفت که در نیمه نخســت 
امســال نزدیک بــه ۳۷ 
میلیون تن کالا بــه ارزش ۲۱.۷ میلیارد دلار بین 
ایران و اعضای ســازمان همکاری های شانگهای 
تبادل شــد که با رشــد ۴۲ درصدی در وزن و ۱۰ 

درصدی در ارزش همراه بوده است.
به گزارش خانه صنعت، معدن و تجارت، »سید روح 
اله لطیفی« همزمان با حضــور معاون اول رییس 
جمهور در بیست و دومین نشست نخست وزیران 
سازمان همکاری های شانگهای اظهار داشت: در ۶ 
ماهه نخست امسال، ۳۶ میلیون و ۹8۲ هزار و ۶۹۲ 
تن کالا به ارزش ۲۱ میلیارد و ۷۳۶ میلیون و 8۳۴ 
هزار و ۱۰۶ دلار بین ایران و ۱۱ کشور عضو سازمان 

همکاری های شانگهای مبادله شد.
وی افزود: از این میــزان ۳۱ میلیون و ۴۳۶ هزار و 
۶۹۳ تن کالای غیرنفتی بــه ارزش ۱۰ میلیارد و 
۵8۳ میلیون و ۷۵۲ هزار و ۷۶۱ دلار، سهم صادرات 
کشــورمان به اعضای شــانگهای و پنج میلیون و 
۵۴۵ هزار و ۹۹۹ تن کالا بــه ارزش ۱۱ میلیارد و 
۱۵۳ میلیون و 8۱ هزار ۳۴۵ دلار، ســهم واردات 

کشورمان بوده است.
لطیفی بیان داشت: تجارت غیرنفتی کشورمان در 
این مدت با اعضای سازمان همکاری های شانگهای 
۴۲ درصــد در وزن و ۱۰ درصد در ارزش با رشــد 

همراه بوده اســت. صادرات غیرنفتی ایران به این 
کشــورها با وجود رشــد ۴۶ درصدی در وزن، سه 
درصد در ارزش کاهش داشته و واردات کشورمان 
در نیمه نخست امسال نســبت به ۶ ماهه ابتدایی 
ســال ۱۴۰۱ با رشــد ۲۱ درصدی در وزن و ۲۴ 

درصدی در ارزش همراه بوده است.
سخنگوی کمیسیون توسعه تجارت خانه صمت، 
درباره میزان صادرات غیرنفتی کشورمان به اعضای 
شانگهای گفت: چین با خرید ۲۱.۶ میلیون تن کالا 
به ارزش ۶.۹ میلیارد دلار )رشــد ۴۵ درصدی در 
وزن و کاهش ۱۳ درصــدی در ارزش(، هند با ۳.8 

میلیون تن کالا به ارزش ۱.۱ میلیارد دلار )رشد ۶8 
درصدی در وزن و ۱۵ درصدی در ارزش(، پاکستان 
با ۲ میلیون تن کالا به ارزش ۹۳۹.۳ میلیون دلار 
)رشد ۵۱ درصدی در وزن و ۶۵ درصدی در ارزش(، 
افغانســتان با حدود ۲ میلیون تــن کالا به ارزش 
8۱۵.8 )رشــد ۲۱درصدی در وزن و یک درصدی 
در ارزش( و روسیه با ۱.۱ میلیون تن کالا به ارزش 
۴۴۰.۴ میلیون دلار )رشد ۶۹ درصدی در وزن و ۲8 
درصدی در ارزش(، پنج مقصد اول صادرات ایران 

به اعضای سازمان همکاری های شانگهای بودند.
وی افزود: ازبکســتان با خرید ۱۶۰ میلیون دلار، 

تاجیکســتان با ۱۱۶.۶ میلیون دلار، قزاقستان با 
8۶.۴ میلیون دلار، قرقیزســتان با ۲۹.۴ میلیون 
دلار، بلاروس بــا 8.۶ میلیون دلار و مغولســتان 
با ۲8۶ هــزار دلار، به ترتیــب در رتبه های بعدی 
مقاصد صادراتی ایــران در بین اعضای ســازمان 
 همــکاری هــای شــانگهای در نیمه نخســت

 امسال قرار دارند.
لطیفی درباره میزان واردات از اعضای شــانگهای، 
توضیح داد: چیــن با فــروش ۲.۶ میلیون تن کالا 
به ارزش 8.8 میلیارد دلار) رشــد ۳۶ درصدی در 
وزن و ۲۵ درصدی در ارزش(، هنــد با ۷۷۵ هزار 
تن کالا به ارزش ۹8۷ میلیــون دلار )کاهش ۱۷ 
درصدی در وزن و ۳۱ درصدی در ارزش(، روسیه 
با ۱.8 میلیون تن کالا به ارزش ۹۲۵ میلیون دلار 
)رشد ۲۴ درصدی در وزن و ۶ درصدی در ارزش(، 
پاکستان با ۲۳۹ هزار تن به ارزش ۲۹۳.۶ میلیون 
دلار )کاهش ۴۹ درصدی در وزن و ۴۴ درصدی در 
ارزش( و ازبکســتان با ۳۱.۵ هزار تن کالا به ارزش 
۴۲.۴ میلیون دلار )رشد ۷۲ درصدی در وزن و ۹ 
درصدی در ارزش(، پنج کشور نخست عضو سازمان 
همکاری های شانگهای در فروش کالا به ایران در 

نیمه نخست امسال بودند.
وی افزود: قزاقســتان با فــروش ۴۰ میلیون دلار، 
بلاروس با ۳۶.۵ میلیون دلار، تاجیکســتان با ۳۲ 
میلیون دلار، افغانســتان بــا ۱۱.۳ میلیون دلار، 
قرقیزستان با ۳.۷ میلیون دلار و مغولستان با ۲.۵ 
میلیــون دلار، در رتبه های بعدی فــروش کالا به 
ایران در بین اعضای این ســازمان در نیمه نخست 

امسال بودند.

چین شریک اول تجاری ایران است

تجارت ۲۱.۷ میلیارد دلاری ایران و شانگهای

یک میلیون قطعه زمین به مردم 
واگذار می شود

وزیر راه و شهرســازی با اشــاره به پیشرفت 
قانون جهش تولید مسکن گفت: تا پایان سال 
۵۰۰ هزار فقره زمین روستایی به مردم تقدیم 
می کنیم و ۵۰۰ هزار قطعه زمین در شــهرها 
نیز تقدیم خواهد شد . مهرداد بذرپاش وزیر راه 
و شهرسازی در حاشیه نشست هیات دولت با 
اشاره به مصوبات سفر اخیر به ارمنستان گفت: 
در ســفر اخیر به ارمنســتان توافقات خوبی 
داشتیم و قرارداد احداث راه مواصلاتی از مرز 
ایران تا ایروان توسط بخش خصوصی به ارزش 

۲۱۰ میلیون دلار امضا شد. 
وی افزود: همچنین مــاه آینده نیز خبرهای 
خوبی خواهیم داشت که بخش خصوصی در 
سایر کشورهای منطقه قرارداد منعقد کردند. 
در این سفر توافقاتی برای صفر کردن تعرفه 
ترانزیتی و تعرفه جاده ای داشتیم و تمایل این 
بود که از فردای سفر به صفر برسد ولی برخی 
مقررات داخلی کشور ارمنستان باعث موکول 

شدن این توافق به دو سه ماه آینده شد. 
بذرپاش گفت: علاوه بر ایــن امروز در هیئت 
دولت مصوبه وام ارزان برای بهسازی مسکن 
روستایی و شهرهای زیر ۲۵ هزار نفر تصویب 
شــد و میــزان وام از ۲۰۰ میلیــون به ۳۵۰ 
میلیون تومــان افزایش یافــت و تعداد این 
تسهیلات نیز از ۲۰۰ هزار فقره به ۳۵۰ هزار 
فقره افزایش یافت.  وی افــزود: هم چنین تا 
پایان سال ۵۰۰ هزار فقره زمین روستایی به 
مردم تقدیم میکنیم و ۵۰۰ هزار قطعه زمین 

در شهرها تقدیم خواهد شد .
وزیر راه و شهرســازی گفت: امروز به همراه 
معاون اول رئیس جمهور به کشور قرقیزستان 
سفر می کنیم تا در نشست مشترک معاونان 
و نخســت وزیران کشــورهای عضو سازمان 
همکاری های شــانگهای حضور پیدا کنیم. 
دســتور کار اصلی این نشســت فعالیت های 
مختلف کشور در حوزه ترانزیتی و آغاز فرآیند 
کریدوری شرق به غرب و شمال به جنوب میان 
کشورهای عضو است.  وی ادامه داد: همچنین 
در نشست سران کشورهای عضو سازمان اکو 
که در دو هفته آینده در ازبکستان برگزار می 
شود نیز مســئله  کریدور شرق به غرب مورد 
بررســی قرار می گیرد و قرار اســت سهم هر 

کشور در احداث این کریدور مشخص شود.

تولید ۹۰ درصدی لوازم خانگی 
در کشور

معاون وزیــر صمــت از تولیــد ۹۰ درصدی 
محصــولات لوازم خانگی در کشــور خبر داد. 
محمدمهدی برادران معاون وزیر صمت گفت: 
در گذشته مشکل کمبود قطعات لوازم خانگی 
در کشــور را داشــتیم به طوری که واردات هم 
ممنوع بود و تولید داخل هم کفایت بازار داخلی 
را نمی داد. خوشبختانه امروز در نمایشگاه لوازم 
خانگی و یــا در بازار به خوبــی می توان دید که 
کمتر از دوسال خطوط جدید لوازم خانگی فعال 
شــده به طوری که آمار رشد ما نسبت به شش 
ماهه نخست سال گذشته ۱۶ درصد رشد پیدا 

کرده است.
برادران تصریح کرد: رشــد صنعت لوازم خانگی 
کشور بسیار مطلوب اســت و در نظر داریم این 
صنعت را هرچه بهتر رشــد دهیم در واقع امروز 
در برخی از محصولات لوازم خانگی به تولید ۹۰ 

درصدی در داخل کشور رسیده ایم.
او افزود: وزارت صمت به شدت رضایت مشتری 
در بحث لوازم خانگی را دنبال می کند و در صورتی 
که مشتری ابراز گلایه کند سازمان حمایت ورود 
می کند. البته طبق آیین نامه انجام شده گارانتی 
لوازم خانگی از ۱۲ ماه بــه ۲۴ ماه افزایش یافته 
اســت و یک موضوع جدید دیگر هم این است 
که اگر مشتری از کالای خریداری شده رضایت 

نداشت می تواند آن را تعویض کند.
معاون وزیر صمت با بیان اینکه قرار است صادرات 
کالا افزایش یابد خاطرنشان کرد: باتوجه به اینکه 
صنعت  لوازم خانگی از دیگر صنایع متمایز است 
هیچ انحصاری در حوزه لوازم خانگی نداریم. در 
ابتدای دولت باتوجه به سخنان رهبری مبنی بر 
حمایت از کالای ایرانی این مسیر را پیش گرفتیم. 
به طور کلی هم صنعت خودرو باید مانند صنعت 

لوازم خانگی پیش برود.
او در پایان با تاکید بر اینکه در نمایشــگاه لوازم 
خانگی از شرکت های دانش بنیان برای حضور و 
ارائه خدمات دعوت کرده ایم گفت: به نوعی تبادل 
دانش در این مسیر در حال انجام است. صنعت 
لوازم خانگی یک صنعت پیشران در کشور است و 

قیمت های لوازم خانگی رقابتی شده است.
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بانک مرکزی اعلام کرد: با تنظیم سیاســت های 
پولی، کنترل رشــد ترازنامه بانک هــا و اعمال 
سیاســت های تثبیت اقتصادی، ســرعت رشد 
حجم پول در پایان مهر امسال نسبت به پایان مهر 
پارسال به ۳۹ درصد کاهش یافته که نشان دهنده 

کاهش چشمگیر تب انتظارات تورمی است.
بر اساس اعمال سیاست های پولی و بانکی بانک 
مرکزی طی ماه های گذشته، رشد نقدینگی طی 
مسیر کاهشــی از ۳۹ درصد در ســال ۱۴۰۰ به 
۲۶.۹ درصد در شــهریور ۱۴۰۲ رسید و سیالیت 
نقدینگــی نیز با کاهش شــدیدی مواجه شــده 
است؛ به نحوی که رشد پول - به عنوان جز سیال 
نقدینگی - از محدوده بــالای ۷۰ درصد در اغلب 
هفته های اســفندماه ۱۴۰۱ طی روند نزولی به 
سطح ۳۹ درصد در مهرماه ســال جاری رسیده 

است.

مهار تورم و ثبات اقتصاد کلان از عوامل 
اصلی افزایش رفاه 

بر اســاس این گزارش، بانک مرکزی در پاسخ به 
مطالبی که در آن بخشی از کاهش تورم در یکی دو 
ماه گذشته را به دلیل رکود ایجاد شده در بازارها و 
سیاست انقباضی بانک مرکزی عنوان شده، اعلام 
کرده که اشــاره به وضعیت رکود اقتصادی بدون 
ذکر آمار و ارقام، اشــاره صحیحی نبوده و انتظار 
این اســت که تحلیل مبتنی بر ارائه آمار و شواهد 

صحیح ارائه شود. 
بانک مرکزی بر اســاس رســالت اصلی خود در 
زمینه کنترل تورم و ثبات قیمــت ها )که منافع 

آن به عموم مردم و تمام فعالان اقتصادی خواهد 
رسید( اقدام به تنظیم سیاست های پولی، کنترل 
رشــد ترازنامه بانک ها و اعمال سیاســت های 
تثبیت اقتصادی بــه منظور کنتــرل انتظارات 
تورمی و تورم کرده اســت. چرا که تورم های بالا 
و مزمن، اثرات مخرب بســیاری در اقتصاد دارد؛ 
کاهش قدرت خرید مردم، کاهش رفاه اجتماعی، 
عدم پیش بینی پذیری اقتصاد، خروج سرمایه و 
افزایش شکاف درآمدی را می توان از پیامدهای 
آن برشــمرد. از این رو، مهار تورم و ثبات اقتصاد 
کلان از عوامل اصلی موثر بر افزایش رفاه و رشــد 

اقتصادی به شمار می رود.
لذا عمده بانک هــای مرکزی دنیا موضوع کنترل 
تورم را به عنوان هدف اصلی سیاســت پولی خود 
دنبال می کنند. پیگیری همزمان این سیاست ها 
ضمن ایجاد آرامش و ثبــات در بازارهای دارایی 
)مسکن، ارز، طلا و خودرو( منجر به کاهش رشد 
نقدینگی شــده اســت؛ به نحوی که رشد متغیر 
مذکور طی مسیر کاهشــی از ۳۹ درصد در سال 
۱۴۰۰ به ۳۱.۱ درصد در ســال ۱۴۰۱ و به ۲۶.۹ 

درصد در شهریور ۱۴۰۲ رسیده است. 
همچنیــن به تبع اتخاذ سیاســت هــای مزبور، 
سیالیت نقدینگی با کاهش شدیدی مواجه شده 
است؛به نحوی که رشد پول -به عنوان جز سیال 
نقدینگی - از محدوده بــالای ۷۰ درصد در اغلب 
هفته های اســفندماه ۱۴۰۱ طی روند نزولی به 
سطح ۳۹ درصد در مهرماه ســال جاری رسیده 

است.
سرعت رشد پول معیاری برای سنجش وضعیت 

انتظارات تورمی اســت؛ به طوری که افزایش آن، 
نشــان دهنده نگرانی جامعه از رشد قیمت ها و 
تلاش برای تبدیل پول به داراییهای امن و مصون 
از تورم است. در مقابل اما کاهش سرعت رشد پول، 
نشــان دهنده فروکش کردن انتظارات تورمی و 
بازگشت اعتماد و آرامش به جامعه نسبت به ثبات 

قیمت هاست.

رشد اقتصادی در چهار فصل ۱۴۰۱ مثبت 
بوده است

وضعیت رشــد اقتصادی کشور نشــان می دهد 
اقتصاد ایران طی چهــار فصل ۱۴۰۱ و همچنین 
فصل اول ۱۴۰۲، رشد اقتصادی مناسبی داشته 
است و تفســیر رکود اقتصادی در این دوره نمی 

تواند به واقعیت نزدیک باشد.
وضعیت رشــد اقتصادی در سال ۱۴۰۱ حاکی از 
رشد چهار درصدی )رشد بدون نفت ۳.۵ درصد( 
است و در فصل اول سال ۱۴۰۲ نیز رشد اقتصادی 
۶.۲ درصد )رشد بدون نفت ۵.۲ درصد( بوده است 

که موید وضعیت مناسب رشد اقتصادی است. 

آمارها نشان می دهد تسهیلات دهی شبکه بانکی 
وضعیت مطلوبی دارد

بانک مرکزی علیرغم پیگیــری جدی در کنترل 
ترازنامه بانک ها، محدودیت های ایجاد شــده به 
گونهای نیست که پرداخت تسهیلات در تناسب 
با وضعیت بلندمدت تسهیلات دهی شبکه بانکی 

قرار نداشته باشد.
از این رو؛ وضعیت رشــد بدهی بخش غیردولتی 

)عمدتاً تســهیلات بانکی( در شــهریورماه سال 
جاری نســبت به پایان ســال قبل در تناسب با 
وضعیت این متغیر با متوسط ســه دهه گذشته 
خود قرار دارد؛ به گونه ای که رشــد بدهی بخش 
غیردولتی در شــهریورماه ســال جاری نسبت 
به پایان ســال قبل، معــادل ۱۲.۶ درصد بوده و 
متوسط رشد این متغیر در همین مقطع )شهریور 
هر سال نسبت به پایان ســال قبل( در ۳۰ سال 
گذشته معادل ۱۱.۹ درصد است. بنابراین وضعیت 
تسهیلات دهی در شهریورماه سال جاری نسبت 

به پایان سال قبل در وضعیت مطلوبی قرار دارد. 

اصلاح ترازنامه و تجدید ساختار بانک 
های ناسالم گامی موثر در کنترل نقدینگی

تقاضای نقدینگی زیاد بانک ها در بازار بین بانکی 
معلول شــرایط حاکم بر برخی از بانک ها به ویژه 
ناترازی هایی است که طی سالهای گذشته به انحاء 
مختلف گریبانگیر بانک های ناتراز شده و همین 
عامل موجب شده است که بانک های ناسالم تحت 
هر شرایطی در بازار بین بانکی تقاضای بالایی برای 

ذخایر داشته باشند. 
در چنین شرایطی بانک مرکزی به جای پول پاشی 
در بــازار بین بانکی برای رفــع عطش بانک های 
ناســالم  - که خود آثار پولی و تورمی دارد  ، برنامه 
اصلاح ترازنامه و تجدید ساختار بانک های ناسالم 
را در دستور کار جدی خود دارد تا با رفع مشکلات 
مزبور و بهبود کیفیت ترازنامه سایر بانک ها تا حد 
زیادی بر مشکل تقاضای زیاد نقدینگی این قبیل 

بانک ها غلبه کند.  

وزیــر صنعت، معــدن و تجــارت گفت: 
پیش نویــس راهبــرد توســعه صنعتی 
لوازم خانگی با همراهی فعالان این بخش 
تهیه شده است که در ادامه نیز با همفکری 
بیشــتر صنعتگران و صادرکنندگان این 
حوزه، در مسیر تصویب نهایی قرار خواهد 

گرفت.
به گزارش وزارت صنعت، معدن و تجارت، 
»عباس علی آبادی« در نشست هم اندیشی 
با انجمــن تولیدکنندگان لــوازم خانگی 
ایران با بیــان اینکه معتقدیــم باید همه 
سیاست گذاری ها در بخش های صنعتی، 
معدنی و تجــاری با دریافــت نظر جامعه 
بزرگ تولید و تجارت همراه باشــد، افزود: 
همه تلاش خود را به کار بسته ایم تا تحول 
مد نظر خــود را با تکیه بــر ظرفیت های 
موجود در بخش هــای دولتی و خصوصی 

خانواده تولید و تجارت محقق کنیم.
وی با اشاره به ضرورت تدوین راهبردهای 
دقیق توسعه ای در بخش های مختلف برای 
حصول اهداف تعیین شده، به آماده بودن 
زمینه های تحقق رشــد تولید در صنعت 
لوازم خانگی اشاره کرد و گفت: توانایی ها، 
ظرفیت ها و اســتعدادهای کم نظیری در 
صنعت لوازم خانگی داریم و با تکیه بر آنها از 

حل مسائل و مشکلات این بخش اطمینان 
کامل داریم.

علی آبادی با اشــاره به برخی تلاش های 
انجام شــده در حــوزه رفع موانــع تولید 
و تحقق شــعار ســال جاری، تصریح کرد: 
خانواده بزرگ تولید و تجارت کشور توانایی 
تامین ارز مــورد نیاز خــود را دارد و باید 
سیاســت ها را به ســمتی پیش ببریم که 
تولیدکنندگان به راحتــی بتوانند از ارزی 
که خودشــان تامین کرده اند، برای تامین 
 مواد اولیه و دیگــر نیازهــای ارزی خود 

بهره ببرند.
وی با تاکید بر تداوم برگزاری نشست های 
هم اندیشــی با جوامع مختلف تولیدی و 
تجاری، تاکید کــرد: وزارت صمت با همه 
وجود در کنار جامعه تولید و تجارت کشور 
ایستاده اســت و در تمامی زمینه ها از آرا، 
نظــرات و دیدگاه های بخــش خصوصی 

بهره مند می شود.
اعضای انجمن تولیدکنندگان لوازم خانگی 
ایران در این نشست با ابراز مهمترین مسائل 
و مشــکلات پیش روی تولیدکنندگان و 
صادرکننــدگان محصولات حــوزه لوازم 
خانگی، پیشنهادات خود را در مسیر رفع 

موانع و تحقق رشد تولید ارائه کردند.

عضو اتاق بازرگانی ایران گفت: کسی نمی گوید خودروی چینی 
بد اســت، منتها خودروی چینی که وارد ایران می شود، در واقع 
یک خودروی عجیب و غریب و انگار تنظیم شده  که ارز مملکت را 
نابود کند. علی شریعتی، عضو اتاق بازرگانی ایران، در گفت و گو با 
ایلنا در خصوص آخرین ضعیت بازار خودرو گفت: این موضوع را 
باید عزیزان فعال در حوزه خودرو به صورت تخصصی بررسی کنند 
و چرایی آن را توضیح و مورد واکاوی قرار بدهند. اما بنده به عنوان 
یک مصرف کننده و صادر کننده کوچک که مصرف کننده نهایی 
خودروها هســتم، با بحث چرخه پولی و ارزبری آن می توانم یک 

سری نکات را مورد بررسی قرار بدهم.
وی افزود: ما امروزه شــاهد هســتیم که فعالان این حوزه بسیار 
علاقه مند هستند که برگه های سبز مربوط به صادرکنندگان را 
دریافت و در برابر ثبت سفارش  اقلامی وارد کنند که عمدتا هم از 
چین است. این نکته نشانگر جذابیت بالای این مساله بوده و حجم 
کاری هم که در اینجا  انجام می شود بسیار زیاد است. تا در داخل 
اسم صنعت خودرو آورده  می شود، همه به این نکته اشاره می کنند 
که چند هزار نفر در این صنعت مشغول به کار هستند، سفره ای 
پهن است و بر سر آن عده ای نشسته اند، منتها باید دید این سفره 
به چه بهایی و با چه هزینه ای گسترده  شده  است؟ در واقع باید دید 
هزینه این اشتغال به چه قیمتی در حال پرداخت است؟ فعالینی هم 
که در عرصه خودروهای چینی و در واقع خودروهای خلق الساعه 
ایرانی کار می کنند، هم از چه ارزی استفاده می کنند؟ باز این هم 

چه هزینه ای برای مردم عادی دارد؟
شــریعتی در خصوص کیفیت خودروهای داخلی گفت: کمیت 
و کیفیت خودروهای داخلی که کاملا مشــخص است. داستان 

لاتاری، قرعه کشــی و مافیایی که این خودروها را به بازار عرضه 
می کردند، الحمدالله امروزه از شــرایط بهتری برخوردار اســت. 
کلیدواژه کمبود عرضه و شــرایط تورمی که با آن روبرو بودیم و 
نیز تبدیل سرمایه،  باعث شد که عده ای از این موج استفاده کنند 
و منتفع شوند. نکته دوم بحث ثبت سفارش ها است و خودروهایی 
که کمتر کیفیت واقعی را دارند. بسیاری از خودروهایی که الان در 
ایران هست، خودروهای خلق الساعه هستند، یعنی قطعات آنها از 
قسمت های مختلف جهان جمع آوری و وارد بازار ایران شده، در 
نهایت با اسامی عجیب و غریب و با کمترین و نازلترین کیفیت به 
دست مردم می رسد. وی گفت: مطلب مهم این است که بالاخره 
ارز و بودجه کشور در این مسیر خرج می شود اما اینکه پایان کار چه 
نتیجه ای حاصل می شود، اظهرمن الشمس است. بنگاه هایی که 
ما اسم آنها را خودروسازی گذاشته ایم در حقیقت قطعه بندهای 
چینی هستند که قطعه ها را به هم وصل می کنند. اما در کشورهای 
دیگر خودروهای وارداتی با قیمت و شرایط بسیار مناسب عرضه 
می شوند. عضو اتاق مشترک ایران و عراق گفت: اکنون رقابت بین 
مردم برای دست یابی به خودرو، به رقابت بین شرکت ها برای رفاه 
بیشتر مردم رسیده  است، مثل افزایش گارانتی ها هاوال و ام جی 
که در مورد عراق گذاشته  شده با هدف جلب رضایت مردم ارائه 
می شود. همچنین، شــرکت بی ام و در عراق حضور گسترده ای 
پیدا کرده  است، این شرکت محصول سری 8 خود را به بازرگانان 
درجه یک تمام قســط و بدون بهره عرضــه می کند. همچنین، 
شرکت های ژاپنی در بحث تعمیرات و گارانتی ها خدمات بسیار 
 خوبی ارایه می دهنــد تا رضایت مردم را جلــب و از خودروهای 

آنها استفاده کنند.

افت تب انتظارات تورمی

سرعت رشد پول به ۳۹ درصد کاهش یافت

خودروهای چینی ارز مملکت را نابود می کنندراهبرد توسعه صنعتی لوازم خانگی تهیه شده است

گروه اقتصاد ایران وجهان
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در ۲ ســال نخســت فعالیت دولت سیزدهم، 
حدود ۲ میلیون فقره به تعداد مشــترکان برق 
کشور افزوده شده که به گفته وزیر نیرو، بخشی 
از افزایــش تقاضا در بخش برق به این مســئله 

بازمی گردد.
تعداد مشترکان برق کشور در پایان تیرماه 1400 
بالغ بر 37 میلیون و 998 هزار اشــتراک بود که 
این تعداد در پایان تیرماه امسال به 39 میلیون 
و 934 هزار اشتراک رسید. رشد یک میلیون و 
936 هزار اشــتراک در طی ۲ سال اول فعالیت 
دولت سیزدهم، به گفته وزیر نیرو دلیل بخشی 
از افزایش تقاضا در بخش برق در اوج تابســتان 

امسال بوده است.
علی اکبر محرابیان، وزیــر نیرو در این خصوص 
گفت: طی دو سال گذشــته بیش از ۲ میلیون 

کنتور جدید بین مشترکین توزیع شده که بیش 
از یک و نیم میلیون آن مربوط به کنتورخانگی و 
حدود 500 هزار کنتور دیگر هم برای مشترکین 
صنعتی و کشاورزی و.. شامل می شود که قطعا 

این تعداد نیاز و مصرف جدید دارند.
علاوه بر اضافه شدن دو میلیون مشترک جدید، 
گرمای بی ســابقه و اســتمرار گرما در تابستان 
140۲ باعث شد بیش از 36 مرتبه رکورد مصرف 

سال گذشته شکسته شود.
تعداد مشترکان برق کشور در بخش خانگی که 
عمده مصرف برق در زمان پیک تابستان در این 
بخش رقم می خورد، در پایان تیرماه 1400 بالغ 
بر 30 میلیون و 391 هزار اشــتراک بود که این 
تعداد در پایان تیرماه امسال به 31 میلیون و 85۲ 

اشتراک رسید.

سخنگوی صنعت آب گفت: باتوجه به اینکه حجم 
صادرات آب معدنی محدود اســت، این موضوع 
مشکلی در برنامه ها و سیاست های کشور ایجاد 
نمی کند و مانعی ندارد. عیسی بزرگ زاده با اشاره 
به صادرات آب معدنی و تاثیرات آن بر زیست بوم 
کشور، اظهار کرد: حجم آب معدنی که از کشور 
خارج می شود در قیاس با آب شرب بسیار محدود 
اســت به طوری که نمی توان نام صادرات آب را 
روی آن گذاشت، ضمن اینکه برای این موضوع 

نیز تدابیری لحاظ می شود.
وی با بیــان اینکه آب معدنــی از منابعی تامین 
می شود که در آن مناطق منابع آب کافی وجود 
دارد، گفت: به طور مثال در صورتی اجازه برداشت 
آب معدنی در یک چشــمه به یک سرمایه گذار 
داده می شــود که در آن منطقه مشکل پایداری 

محیط زیستی وجود نداشته باشد، در این شرایط 
مشکلی برای براداشت آب نیست.

به گفته ســخنگوی آب  زمانی که سرمایه گذار 
درخواست می دهد که با احداث یک کارخانه و 
ایجاد اشــتغال کار را پیش ببرد و در آن منطقه  
نیز مشــکلی از نظر منابع آبی و محیط زیستی 
وجود نداشته باشد با این مساله موافقت به عمل 

می آید.
 بزرگ زاده اظهار کرد: با توجه به اینکه این موضوع 
مشمول فشارهای سیستمی نمی شود و با تاب 
آوری اکوسیستمی کشور تداخل ندارد، از نظر ما 
مانعی برای صادرات آب معدنی نیست. برآوردها 
نشــان می دهد صادرات آب های بسته بندی در 
سال کمتر از ۲ میلیون دلار است که رقم بسیار 

کمی محسوب می شود.

مدیر کل راه و شهرسازی استان تهران ساخت مسکن 
ملی یا مشارکتی با متراژ ۲5 متر توسط دولت در تهران 
را تکذیب کرد. ماجرای تکذیب خانه های ۲5 متری 
همچنان ادامه دارد. در جدیدترین مورد حسین جنتی 
مدیر کل راه و شهرسازی اســتان تهران در این باره 
گفته است: در هیچ کدام از پروژه های ساخت مسکن 
، ساخت و ساز مسکن ۲5 متری را در برنامه نداریم و 
ضمن تکذیب این موضوع به شدت با این رویکرد در 
تهران مخالفیم. وی افزود: ساخت پروژه های مسکن 
کوچک مقیاس در برنامه دولت نیست و در مسکن 
ملی هم مطابق با آورده مردمی و توان اقشار و دهک 
های مختلف ساخت مسکن را دنبال و کوچکترین 
مقیاس تحویلی مسکن، 55 متری خواهد بود. جنتی 
از تلاشهای مستمر این اداره کل برای افتتاح دو هزار 

واحد مسکونی در دهه فجر امسال خبر داد و گفت: این 
افتتاح ملزم به عزم دستگاههای خدمات رسان است.

وی متراژهای واحدهای منهضت ملی مسکن در حال 
ساخت استان تهران را 55 ، 65، 85،75 و 90 متر مربع 
اعلام کرد و از متقاضیان خواســت در این خصوص 
نگران نباشند. اواســط مهرماه امسال نیز وزارت کار 
طی اطلاعیه ای  اعلام کرد: مطالبه مدیرعامل اتحادیه 
تعاونی های عمرانی شــهر تهران به عنوان همراه در 
دیدار یکی از نمایندگان مجلس شــورای اسلامی با 
سیدصولت مرتضوی، وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
حضور داشت، تسهیل و حمایت از تشکیل تعاونی های 
مسکن بود که با توجه به انطباق با مأموریت های وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی و دولت مردمی سیزدهم 

مورد تأیید آقای وزیر قرار گرفت.

تعمیــرات نیروگاهی از مهمتریــن اقدامات در 
تامین پایدار برق اســت، که به گفته مسئولان 
توانمندی کامل در این زمینه در داخل کشــور 

وجود دارد.
هر ساله پس از پایان اوج مصرف برق در تابستان، 
فصل تعمیرات نیروگاه هــای حرارتی به عنوان 
تولید کننده های عمده برق کشور آغاز می شود 
تا واحد ها با آمادگی کامل در تابستان سال آینده 

آماده شوند و به بهره برداری برسند.
ناصر اســکندری معاون راهبری شــرکت برق 
حرارتی در خصوص آغاز فصل جدید تعمیرات 
نیروگاه های حرارتی کشــور می گویــد: برای 
افزایش آمادگی نیروگاه ها به منظور تولید برق 
پایدار در پیک تابستان سال آینده بیش از 110 
هزار مگاوات برنامه تعمیراتی در دستور کار قرار 
گرفته و از ابتدای مهر این برنامه آغاز شده است.

اســکندری آمادگی کامل نیروگاه ها برای تولید 
برق پایدار را هدف اصلی این شرکت عنوان کرد 
و افزود: همه ساله پس از عبور از فصل گرم سال 
و شــروع مهرماه فصل تعمیراتــی نیروگاه های 
حرارتی آغاز شــده و باید تا نیمه اردیبهشت ماه 
سال بعد به پایان برســد. چرا که از خرداد ماه با 
افزایش مصرف برق کشور بایستی بتوانیم همه 
واحد های تولید برق حرارتی کشور را با آمادگی 

حداکثری در مدار تولید داشته باشیم.
به گفته اسکندری متناســب با نوع و عملکرد، 
قدمت و تکنولوژی و ساعاتی که نیروگاه در مدار 
بوده اســت برای این واحد هــا برنامه تعمیراتی 
پیش بینی می شــود که این اقدامــات در قالب 
پنج سرفصل اصلی تعمیرات اساسی واحد های 
بخار، تعمیرات اساسی واحد های گازی، بازدید 
مسیر داغ، بازدید اتاق احتراق و تعمیرات دوره ای 

واحد های بخار در دستور کار قرار می گیرد.
در جهت انجام به موقع و بــا کیفیت تعمیرات 
نیروگاهی با استفاده از توانمندی تولیدکنندگان 
قطعات تخصصــی و شــرکت های دانش بنیان 
ضروری اســت در کنــار برنامــه ریزی ها برای 
انجام به موقع تعمیــرات، تأمین قطعات و لوازم 
و کالا های مورد نیــاز نیروگاهی هم مورد توجه 
قرار بگیرد. گفتنی است در حال حاضر 95 درصد 
قطعات صنعت برق ســاخت داخل هســتند و 

توانایی 95 درصدی تعمیر قطعات نیروگاه های 
در کشور وجود دارد.

در ادامه مهدی قرائی معاون پروژه های شرکت 
تعمیرات نیروگاهی ایران بــا تاکید بر اینکه در 
حال حاضر هیچگونه وابستگی به خارج از کشور 
برای تعمیرات واحد های نیروگاهی نداریم گفت: 
با توجه به تنوع بسیار زیاد واحد های نیروگاهی و 
همچنین عمر بالای ناوگان نیروگاهی کشورمان، 
برخی از پروژه ها به صــورت خاص و تخصصی 
توسط شــرکت تعمیرات نیروگاهی ایران انجام 

می شود.
وی با اشاره به اینکه در کشور 6۲۲ واحد نیروگاه 
حرارتی در حال تولید برق هستند، گفت: انجام به 
موقع و با کیفیت برنامه های تعمیراتی این واحد ها 
قبل از شــروع دوره اوج بار امسال موجب شد تا 
ضریب آمادگی نیروگاه های حرارتی کشورمان در 
تابستان امسال به 99 درصد افزایش پیدا کند. در 
فرایند تعمیرات تمامی این نیروگاه ها به هیچ یک 
از کارشناسان و تکنســین های خارجی احتیاج 
نداشــتیم و این فعالیت ها توســط متخصصان 

توانمند داخلی انجام شده است.
او در خصــوص اقدامات انجام شــده برای بهره 
برداری از نیروگاه های با عمر و قدمت بالا گفت: 
این نیروگاه ها با فعالیت تلاشــگران صنعت برق 
به خوبی بهره برداری و ســرویس می شوند و با 
بهره منــدی از برخی تجهیزات خــاص و اعزام 
تیم های فنی مربوطه بــه نیروگاه ها، این امکان 
فراهم می شــود تا این واحد هــای نیروگاهی با 
وجود گذشت چندین دهه از فعالیتشان همچنان 
قعال باشند و شبکه سراسری برق از آن ها بهره 

برداری شود.
قرائی ادامه داد: از سوی دیگر نیروگاه های مطابق 
با استاندارد های روز دنیا نیز در ایران نصب شده 
است که دانش بهره برداری، تعمیرات و ساخت 
قطعات مــورد نیاز آن ها در کشــور وجود دارد. 
بخش عمــده ای از قطعات نیروگاهی توســط 
شرکت تعمیرات نیروگاهی ایران ساخته می شود 
و با کیفیت محصولات خارجی در حال فعالیت 
هســتند که در برخی موارد این قطعــات را با 
یک پنجم قیمت محصولات خارجی تولید کرده 

و به دست مصرف کننده رسانده ایم.

رییس کل سازمان توســعه تجارت ایران با اشاره 
به آغاز ســومین عرضه خودروهــای وارداتی از 
طریق ســامانه یکپارچه عرضه خــودرو از امروز 
)دوم آبان مــاه(، گفــت: واردات و عرضه خودرو 
به طور مســتمر ادامه خواهد داشــت و تا کنون 
 600 خــودروی وارداتــی تحویــل متقاضیان 

شده است.
مهدی ضیغمی در خصوص آغاز سومین مرحله 
عرضه خودروی وارداتی از روز سه شنبه دوم آبان 
ماه، اظهار داشت: از هفته آینده به روزرسانی سامانه 
یکپارچه عرضه خودروهای وارداتی را دستور کار 
داریم و عرضه خودروهــای وارداتی ادامه خواهد 
داشــت. وی با بیان اینکه عرضه خودرو در حال 
حاضر بــه خودروهای وارداتی موجــود در ایران 
محدود می شــود، تصریح کرد: البته خودروهایی 
که روی آب هستند و به زودی از طریق شرکت های 
معتبر وارد کشور می شوند نیز در رزرو قرار دارند 
و متقاضیان می توانند از طریق شرکت ها اقدام به 
خرید کنند.معاون وزیر صمت با اشــاره به ارسال 
دعوت متقاضیــان خرید خودروهــای وارداتی 
ازطریق پیامک، خاطرنشان کرد: از سه انتخابی که 
مشتریان ثبت کردند، نخستین خودرو در اولویت 

است و در صورتی که وارد چرخه خرید شوند، اما 
اقدام به پرداخت هزینه خرید نکنند یا در مراحل 
حضور نیابند، برای همیشــه اســامی آنها برای 

استفاده از این شرایط حذف خواهد شد.

قیمــت نهایی خودروهــای وارداتی 
به زودی اعلام می شود

ضیغمی با بیان اینکه بسیاری از متقاضیان نیمی 
از مبلغ را بــه صورت علی الحســاب برای عرضه 
خودرو پرداخت کرده اند، تاکید کرد: شرکت پارس 
خودرو قیمت قطعی برخی محصــولات خود را 
با هماهنگی شــورای رقابت اعلام کرده اســت و 
 به زودی قیمت نهایی خودروهای دیگر نیز اعلام 

خواهد شد.
وی با بیان اینکه بانک مرکزی همکاری لازم برای 
تامین ارز خودروهای وارداتــی را انجام می دهد 
و در این زمینه مشــکلی وجود ندارد، تاکید کرد: 
تاکنون هشــت هزار و 500 خودرو به کشور وارد 
شده یا در کشــتی های نزدیک ایران قرار دارد و 
600 خودرو نیز از شــرکت طریق سایپا پلاک و 

تحویل شده است.
رییس سازمان توسعه تجارت در خصوص تعیین 

قیمت نهایی خودروها، بیان کرد: سازمان حمایت 
مصرف کنندگان و تولیدکنندگان با در نظر گرفتن 
نرخ ارز خریداری شده، سود و تعرفه خودرو، قیمت 
علی الحساب را اعلام می کند و پس از پلاک شدن، 
نرخ مالیات، حقوق و عوارض قانونی ترخیص قیمت 
نهایی اعلام می شــود. ضیغمی با بیان اینکه فعلًا 
جز سامانه خرید از طریق ســامانه روش دیگری 
وجود ندارد، خاطرنشان کرد: تصمیماتی مبنی بر 
واگذاری اختیار به شرکت ها با اعطای مجوز برای 
پیش ثبت نام وجود دارد، اما هنوز به مرحله قطعی 

نرسیده است.
وی با تاکید بــر اینکه دولــت واردکننده خودرو 
نیســت، اظهار داشــت: وظیفه فراهــم کردن 
زیرساخت ها، تسهیل شرایط واردات و تامین ارز 
بر عهده دولت اســت که بدون مشکل انجام شده 
و واردات بیش از 60 هزار خودرو تا پایان امســال 
بستگی به توان شرکت ها دارد که از یک میلیارد 

یورو بودجه تعیین شده، استفاده کنند.

واردات خودروی برقی در سال جاری
معــاون وزیــر صمــت گفــت: به 37 شــرکت 
مجــوز واردات داده شــد کــه ۲0 شــرکت 

اقدام به ثبــت ســفارش بــرای واردات خودرو 
کرده انــد و ارز برای 15 شــرکت تامین شــده 
 اســت، اما کــم بــودن واردات برعهــده وزارت 

صمت نیست.
ضیغمی با بیان اینکه امســال برنامه جدی برای 
واردات خودروی برقی داریم، تصریح کرد: برخی 
شرکت ها اقدام به واردات خودروی برقی به جای 
خودروی بنزینی کرده اند که نشان می دهد واردات 
این محصولات با جدیت آغاز شده است و در آبان 
ماه تا دو هزار خودروی برقی وارد کشــور خواهد 
شد که در گام نخست در اختیار تاکسیرانی ها قرار 

خواهند گرفت.
وی تصریح کــرد: کاتالوگ ها را بر روی ســایت 
قــرار خواهیــم داد تــا مــردم بتواننــد برای 
خرید خودروهــای برقی که تعرفــه پایین تری 
 دارند و به صرفــه تر از خودروی بنزینی اســت، 

اقدام کنند.
به گفته رئیس کل سازمان توسعه تجارت ایران، 
پنج شــرکت داخلی درخواست واردات خودروی 
برقی داشــتند که مورد تایید قرار گرفتند و مقرر 
شــده تا برخی محصولات چینی و شرکت های 

خارجی دیگر را وارد کنند.

عضو هیــات نمایندگان کمیســیون انرژی اتاق 
بارگانی گفت: اکنــون میانگین دمای مصرف در 
ایران روی ۲5 تا ۲4 درجه اســت در صورتی که 
اتحادیه اروپا به واسطه محدودیت هایی که بابت 
جلوگیری از آلایندگی و انتشار کربن اعمال شده 
میزان درجه را به 18 درجه رســانده اند و همین 
باعث شــد صرفه جویی 35 درصدی در مصرف 

انرژی داشته باشند.
رضا پدیدار درباره ناترازی گاز و راهکارهای عبور از 
آن اظهار داشت: داستان ناترازی گاز را از دو منظر 
اقتصادی و اجتماعی باید نگاه کرد، از آنجایی که 
پدر علم اقتصاد علم اجتماع است ما ابتدا باید از 
دید اجتماعی به موضوع نگاه کنیــم و بعد وارد 
مبانی اقتصادی آن شــویم. بــه همین دلیل اگر 
امکانات و پتانســیل های کشور را در نظر بگیریم 
ظرفیت تولید میادین گازی کشــور حدود یک 
میلیارد متر مکعب در روز اســت ولی باتوجه به 
مشکلات فنی و اجرایی و تامین نیاز تجهیزاتی و 
سایر متعلقات مربوط به برداشت از میادین گازی؛ 
میزان تولید از حدود 800 میلیون متر مکعب در 
روز فراتر نرفت و ما نتوانستیم برداشت بیشتری 

داشته باشیم.
وی افــزود: از طرفی ما دو قــرارداد بلندمدت با 
ترکیــه و عراق داریــم و مجبوریم بــه تعهدات 
خودمان عمل کنیم و در فصل زمســتان شــیر 

گاز را بروی این کشــورها نبندیم، ممکن است 
میــزان انتقال گاز بــه این کشــورها را در زمان 
پیک مصرف در کشــور خودمان کــم کنیم اما 
 باید تــا جایی کــه می توانیم ارســال گاز ادامه 

داشته باشد.
عضو هیــات نمایندگان کمیســیون انرژی اتاق 
بارگانی تصریح کرد: بر اســاس آخرین آمارهای 
متقن شرکت ملی گاز و باتوجه به ضریب افزایش 
تولید 140۲ نسبت به 1401؛ بین ۲00 تا ۲50 
میلیون متر مکعب ناترازی داریم و اکنون حدود 
50 تــا 55 میلیون متر مکعــب در روز به ترکیه 
و حدود ۲5 تا 35 میلیون متــر مکعب به عراق 
صادرات گاز داریم در مجموع این به دو کشور زیر 
100 میلیون متر مکعب گاز صادر می کنیم که در 
زمان پیک زمستان به نصف کاهش پیدا می کند 
و به این ترتیب بخشــی از میزان ناترازی که بین 
۲00 تا ۲50 میلیون متر مکعب است را از محل 
عدم صدور گاز به این دو کشور جبران می کنیم، 
امســال نیز با راه اندازی فاز 11 پارس جنوبی به 
میزان حدود 7میلیون متر مکعب به تولید اضافه 
می شــود که بتوانیم در پیک زمستان را سپری 
کنیم، اما در هر حال ضرورت دارد که برنامه ریزی 

مجددی صورت گیرد.
وی گفت: در مدل سیاستی تامین گاز در کشور 
اولویــت اول تامیــن گاز خانگی و رفــاه مردم 

اســت، بنابراین محدودیت تامیــن گاز صنایع و 
بازرگانی را در فصل زمستان شــاهدیم اما واقع 
امر اینکه بخشــی از گاز که بعنوان خوراک مواد 
اولیه پتروشیمی ها است نیز محدود می شود که 
دامنه آن بین 150 تا 160 میلیون متر مکعب در 
روز اســت و این به بخش نباید لطمه وارد شــود 
چراکه در این صورت به میزان تولید محصولات 
پتروشیمی که رقم آن به 80 میلیون تن رسیده؛ 

کاهش پیدا می کند.
پدیدار بیان داشت: اکنون تقریبا حدود 35 درصد 
محصولات پتروشیمی صادر، 35 درصد به مصرف 
داخلی و  30 درصــد در کارخانه هــا به مصرف 
می رسد، اگر گاز نباشــد لطمه صادراتی خواهیم 
داشت، بنابراین بر اساس اولویت هایی که تعریف 
می شــود باید در حوزه مصرف گاز فرهنگسازی 

کنیم.
وی ادامه داد: اکنون میانگین دمای مصرف روی 
۲5 تا ۲4 درجه است در صورتی که اتحادیه اروپا 
بواســطه محدودیت هایی که بابــت جلوگیری 
از آلایندگی و انتشــار کربن اعمال شــده میزان 
درجه را به 18 درجه رســانده اند و همین باعث 
شــد صرفه جویی 35 درصدی در مصرف انرژی 
داشته باشــند، ما نیز باید بهینه مصرف کردن را 
در دســتور کار قرار داده و به اندازه نیاز از انرژی 
اســتفاده کنیم، اکنون در اکثر ســاختمان های 

مســکونی دما روی ۲4 درجه تنظیم می شود و 
این فاجعه اســت، اگر مردم عادت کنند در زمان 
عدم حضور سیســتم گرمایشی را خاموش کنند 
به میزان زیــادی از این ناتــرازی جبران خواهد 
 شد و لازم نیست از ســهم بخش تولید و صنایع 

کم کنیم.
این عضو اتــاق بازرگانی جلوگیــری از هررفت و 
فلرینگ را نیــز از دیگر راهکارهــای جلوگیری از 
مصرف غیربهینه دانست و افزود: اگر جلوی فلر شدن 
را بگیریم هدررفت 45 تا 50 میلیون متر مکعب در 
روز کاهش می باید که می تواند مبنایی باشد که گاز 
به جای سوزانده شدن فراینده به مصرف صنعت و 
پتروشیمی برسد. نکته دیگر ذخیره سازی گاز است 
ما مخزن شوریجه و سراجه را داریم که تعداد آنها باید 
توسعه یاید که بتوانیم در زمستان از این محل رشد 

مصرف را تامین کنیم.
وی درباره واردات نیز خاطرنشــان کرد: ما نباید 
به امید واردات و یا ســواپ در راســتای مصرف 
بهینــه گام برنداریم ضمن اینکــه میزان گازی 
که از ترکمنستان وارد می شــود نیز تنها کفاف 
نیاز استان های شــمالی را می دهد بنابراین باید 
مدلی برای کنترل مصرف و اســتفاده از گاز در 
حدی که موجود اســت تعریف کنیــم نه اینکه 
 بــا افزایش تولیــد و یــا واردات مدام به رشــد 

مصرف دامن بزنیم.

رئیس جمهور قاچاق کالا 
را به مثابه خنجری بر پیکر 
تولید و عدم برخورد جدی 
با آنــرا موجــب تضعیف 
حاکمیت دانست و تاکید 
کرد: نتایــج هماهنگی ها، پیگیری هــا و اقدامات 
صورت گرفته در زمینه مبــارزه با قاچاق کالا و ارز 
از سوی این ستاد و سایر دستگاه های ذیربط، باید 
به صورت عینی در جامعه قابل مشــاهده باشــد. 
جلسه ستاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا و ارز عصر 
سه شنبه به ریاست آیت الله ســید ابراهیم رئیسی 

برگزار شد.
رئیس جمهور در این جلسه قاچاق کالا را به مثابه 
خنجری بر پیکر تولید توصیف و در ضرورت مبارزه 
با قاچاق کالا گفت: محــور اقتصاد مقاومتی تولید 
اســت و همه باید در جهت رونــق آنکه متضمن 
ایجاد اشــتغال و رونق اقتصادی اســت، تلاش و 

مبارزه با قاچاق کالا را وظیفه خود بدانند. آیت الله 
رئیســی با تاکید بر ضرورت شناســایی و برخورد 
با قاچــاق ســازمان یافته و قاچاقچیــان عمده، 
تحقق این مهــم را از وظایف تمامی دســتگاه ها 
به ویژه دســتگاه های اطلاعاتی و فراجا دانست و 
گفت: مبارزه با قاچــاق کالا باید به نحوی صورت 
 گیرد که مــردم شــاهد وجود کالاهــای قاچاق

 در بازار نباشند.
رئیس جمهور در ادامه با اشــاره بــه اینکه طرح 
ســاماندهی ته لنجی ها و کالاهــای ملوانی بعد از 
تصویب در مجلس شــورای اســلامی اکنون در 
نوبت تأیید شورای نگهبان قرار دارد، ضمن توصیه 
مسئولین امر به تعامل با ملوانان، بر تعیین ضوابط 
ســاماندهی واردات کالاهای ته لنجی و ملوانی و 
اطلاع رســانی به ملوانان تأکیــد و وزارت صنعت، 
معدن و تجارت را مکلف کرد کالاهای مجاز در این 
زمینه را تعیین، تعرفه ها را مشخص کند و موارد را 

به اطلاع ملوانان برساند.
آیت الله رئیســی عــدم برخورد جدی بــا قاچاق 

کالا را موجب تضعیف حاکمیت دانســت و تاکید 
کرد: نتایــج هماهنگی ها، پیگیری هــا و اقدامات 
صورت گرفتــه در زمینه مبارزه بــا قاچاق کالا و 
ارز از ســوی این ســتاد و ســایر دســتگاه های 
 ذیربط، بایــد به صــورت عینــی در جامعه قابل 

مشاهده باشد.
در این جلســه که با حضور وزرا و مدیران مرتبط 
با موضوع مبــارزه با قاچاق کالا و ارز برگزار شــد، 
5 مصوبه شــامل »مکانیزم ارزش گذاری کالاهای 
مشــمول قانون مبــارزه بــا قاچــاق کالا و ارز«، 
»توقیف وســایل نقلیه عمومی حامل مسافر مورد 
اســتفاده در جرائم و تخلفات موضــوع تبصره 6 
ماده ۲ قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز«، »تعیین 
ارزش کالاهای ممنوعه«، »دســتورالعمل سامانه 
پرونده هــای قاچــاق کالا و ارز« و »برنامه هــای 
اجرایی ســتاد مبــارزه بــا قاچــاق کالا و ارز در 
ســال 140۲ مشــتمل بر 114 راهبرد، 59 اقدام 
 اساســی و 178 برنامه اجرایی« به تصویب اعضا 

رسید.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

رئیس جمهور: قاچاق کالا به مثابه خنجری بر پیکر تولید است

مقابله مستمر با قاچاق کالا و ارز
رشد ۲ میلیونی تعداد مشترکان برق در ۲ سال 

صادرات آب معدنی مانعی ندارد

حداقل مساحت واحد های نهضت مسکن ۵۵ متر است

توان کامل داخلی در انجام تعمیرات نیروگاهی کشور

واردات و عرضه مستمر خودروهای وارداتی 

کسری گاز همچنان در کمین صنایع

شرایط کاهش امکان قاچاق
عبدالمجید شیخی، اقتصاددان

در حال حاضر مشکل اصلی کشور ما نظام توزیع است. 
اگر دولت بتواند با طراحی ســامانه های رصد کالا از 
مبدا تا مقصد، طراحی سامانه های نقل و انتقال پولی 
و تراکنش ها از فراران مالیاتی، نظام توزیع را اصلاح 
کند، می تواند در این شرایط به وجود آمده وضعیت 
یارانه رسانی به مصرف کننده را به صورت کامل حفظ 

و امکان قاچاق را به شدت کاهش دهد.
گاهی کالاها مصرفی نهایی اند که واردات این کالاها 
به ضرر تولید داخلی است و منجر به انحراف الگوی 
مصرف می شود. گاهی کالاها سرمایه ای یا جزء مواد 
اولیه است که این دو حالت دارد؛ اگر مشابه داخلی 
وجود دارد که واردات آن به ضرر تولید داخلی است و 
اگر مشابه تولید داخلی وجود ندارد؛ سؤال این است 
که چرا روی تولید مشابه داخلی این کالاها سرمایه 
گذاری نمی شــود؟ باید به گونه ای حمایت شود تا 
این کالاها در داخل کشور و به عنوان رقیب و بدیل 
تولید شوند. بنابراین بی برنامگی در واردات ضررهای 
متعددی به صادرات، تولید و الگــوی مصرف وارد 
می کند. ما اگر تاریخ دو، سه قرن گذشته اقتصاد را 
بررسی و مرور کنیم، پیشرفته ترین کشورها، محکم 
ترین برنامه های حمایتی را برای خودشان رقم زده 
اند. اروپا با توصیه های دانشمندشان به نام فردریک 
لیست، بیش از ۲00 سال است که از صنایع خودشان 
حمایت می کنند؛ آمریکا نیز همین طور است و کاملا 

از صنایع داخلی خود حمایت می کند.
عامل انســانی عامل موثر نهایی در قاچاق اســت.

هر کاری به افراد انجام دهنده آن وابســته اســت 
و هرجا افراد صالحی باشــند این اتفاق نمی افتد. 
عملکرد برخی از سازمان ها عملا به قاچاق کالا کمک 
می کند و قاچاق از مبادی رسمی و غیر رسمی صورت 
می گیرد. باید مســئولان دولتی مدیریت جهادی 
داشته باشند. برخی مدیران دولتی مدیر نیستند 
بلکه اشغالگران پســت ها و طالبان ثروت و قدرتی 
هستند که حاکم شده اند.  وقتی افراد سوپر میلیاردر 
قدرت را در دست دارند، معلوم است که برخی زیر 
دست ها برایشــان اهمیت ندارد که افراد صالحی 
باشند. مشکلات قاچاق در کشــور ریشه ای است. 
»الناس علی دین ملوکهم«. وقتی برخی مسئولان 
در خانه های میلیاردی زندگی کنند، چه انتظاری 
می توان داشــت که افراد پایین دســت آدم های 

دلسوزی باشند.هر روز اوضاع بدتر می شود.
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توسعه فيبرنوری در مسير رقابتی شدن
رئیس ســازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی با اعلام خبر ایجاد پوشش 
۷ میلیون فیبرنوری توسط شــرکت مخابرات تا پایان ۱۴۰۳، اعلام کرد: فضای 
توسعه پروژه فیبرنوری در حال رقابتی شدن است. دولت سیزدهم توسعه اینترنت 
مبتنی بر فیبرنوری را در دستور کار خود قرار داد و برای ایجاد ۲۰ میلیون پوشش 
فیبرنوری تا پایان دولت هدف گذاری کرد که بر اساس آخرین آمار مربوط به طرح 
ملی فیبرنوری منازل و کسب وکارها، اکنون ۳ میلیون و ۶۳۸ هزار خانوار تحت 

پوشش اینترنت مبتنی بر فیبرنوری قرار گرفته اند.
آخرین آمار به روز این پروژه که از طریق سایت https://iranfttx.ir/ در دسترس 
است، حکایت از این دارد که حدود ۲۵۳ هزار کاربر از این سرویس استفاده می کنند 
و ایجاد تسهیلات و مشوق هایی که دولت و اپراتورها برای دریافت این سرویس 
درنظر گرفته اند باعث می شود این فناوری مهم و تاثیرگذار در کشور همه گیر شود.

ایجاد »حساب توسعه شبکه فیبرنوری« با سرمایه اولیه هزار میلیاردتومانی برای 
تأمین مالی طرح ملی فیبرنوری منازل و کسب وکارها، درنظرگرفتن مشوق برای 
اتصال فیبرنوری توســط اپراتورهای اینترنت، اعطای »پروانه خدمات و شبکه 
یکپارچه« UNSP به هفت اپراتور، از جمله اقداماتی اســت که برای دستیابی و 
تحقق وعده دولت در حوزه فیبرنوری انجام شده است که باعث سرعت گرفتن این 
پروژه ملی خواهد شد. فیبرنوری پروژه ای است که نتیجه و حاصل آن در سال های 
آینده مشاهده خواهد شد. زمانی که نسل پنجم اینترنت و استفاده کاربردی از هوش 
مصنوعی در زندگی روزمره به یک نیاز مهم بدل می شود، فیبرنوری می تواند راهگشا 
باشد. »امیر لاجوردی« قائم مقام وزیر ارتباطات و رئیس سازمان تنظیم مقررات 
با انتشار پستی در شبکه اجتماعی ایرانی، با اعلام این خبر که شرکت مخابرات نیز 
به پروژه فیبرنوری پیوسته است، اعلام کرد: شرکت مخابرات به عنوان هشتمین 
اپراتور، موفق به دریافت UNSP )مجوز پروانه یکپارچه شبکه و خدمات ارتباطی( 
شد. در قالب این الحاقیه، ایجاد هفت میلیون پوشش تا پایان سال ۱۴۰۳ توسط این 
شرکت محقق خواهد شد. وی افزود: فضای توسعه فیبرنوری در حال رقابتی شدن 
است و اپراتوری که تعهدات خود را به موقع اجرا کند، از مشوق بهره مند خواهد شد.
چند روز قبل نیز مدیرعامل اپراتور ایرانسل در سالگرد ۱۷ سالگی فعالیت خود 
درباره پروژه فیبرنوری گفت: با برنامه ریزی انجام شــده، موفق شــدیم تا مجوز 
پروانه یکپارچه شبکه و خدمات ارتباطی )UNSP( را از وزارت ارتباطات دریافت 
کنیم و در پی آن، در کنار توسعه سرویس های تلفن همراه، توسعه سرویس های 
ثابت را هم در برنامه قرار دهیم. نقش آفرینی ایرانسل در پروژه فیبرنوری یکی از 
برنامه های راهبُردی ما است که منجر می شود تا ایرانسل فقط اپراتور تلفن همراه 
نباشد و به عنوان اپراتور ثابت هم ایفای نقش کند. بیژن عباسی آرند افزود: بر اساس 
این پروانه که مردادماه دریافت کردیم، متعهد شــدیم برای ۵ میلیون خانوار در 
۴۱۵ شهر، با حدود ۵۳۰ میلیون دلار سرمایه گذاری و ۱۱ هزار کیلومتر حفاری 
و داکت گذاری، دسترسی به این خدمت را فراهم کنیم. تا کنون ۲۲۰۰ کیلومتر 
زیرساخت فیبرنوری در لایه مترو ایجاد کرده ایم و برنامه ریزی ما تلاش برای ایجاد 

یک میلیون پوشش در سطح کشور، تا پایان امسال است.

ضریب نفوذ اینترنت سیار از 124 درصد عبور کرد
رشد 4 درصدی مشتركان تلفن همراه

سازمان تنظیم مقررات در گزارش شاخص های آماری ارتباطات و فناوری اطلاعات 
از رشد ۴.۴۳ درصدی تعداد مشترکان اینترنت سیار خبر داد که ضریب نفوذ این 

فناوری در کشور اکنون از ۱۲۴ درصد عبور کرده است.
سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی، گزارش شاخص های آماری بخش 
ارتباطات و فناوری اطلاعات منتهی به بهار ۱۴۰۲ را منتشر کرد. بنابر این گزارش، 
تعداد مشترکان تلفن همراه در بهار ۱۴۰۲ با رشــد ۴.۴۳ درصدی به عدد ۱۴۷ 

میلیون و ۷۰۶ هزار و ۸۸۳ رسیده است.
مشترکان پهن باند سیار دراین بازه زمانی با رشد ۸.۱۶ درصدی به ۱۰۵ میلیون 
و ۸۲۴ هزار و ۳۱۴ رسیده اند. تعداد مشترکان پهن باند ثابت با رشد منفی ۰.۲۷ 
درصد جمعیت به ۱۱ میلیون و ۵ هزار و ۳۲۳ نفــر و در بخش تلفن ثابت به ۲۹ 
میلیون و ۲۴۵ هزار و ۶۵۲ مشترک رسیده است. بخش تلفن ثابت با ۹۸ هزار )۰.۳۳ 

درصدی( کاهش مشترک مواجه شده است.
بنابر این آمار، اکنون ضریب نفوذ اینترنت پهن باند سیار از ۱۲۴.۲ درصد عبور کرده 
است. ضریب نفوذ پهن باند ثابت ضریب نفوذ ۱۲.۹ درصد را پشت سر گذاشته است.

در آمار مربوط به ضریب نفوذ اینترنت سیار شاهد رشد ۷.۳۷ درصدی بودیم. در 
بخش اینترنت ثابت اما رشــد آن با کاهش یک درصدی ضریب نفوذ همراه بوده 
است. ضریب نفوذ مشترکان تلفن همراه با رشــد ۳.۶۵ درصدی از ۱۷۳ درصد 
 عبور کرده و ضریب نفوذ تلفن ثابت اما کاهش داشــته و اکنون به ۳۴.۲۷ درصد

 رسیده است.

گسترش پارک های علم و فناوری و ايران و روسيه
در دیدار معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور با دســتیار 
ویژه رئیس جمهور روســیه در امور سیاســت علمی و فناوری، ضمن برررسی 
زمینه های گسترش همکاری های علمی و فناوری بین دو کشور بر ایجاد ظرفیت 
 اجرای پروژه های مشــترک از سوی شــرکت های بزرگ فناوری ایران و روسیه 

تاکید شد.
به گزارش مرکز ارتباطات و اطلاع رســانی معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش 
بنیان رئیس جمهور، روح الله دهقانی، معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
رئیس جمهور که از دیروز سه شنبه به منظور گسترش همکاری های مشترک 
علمی و فناوری ایران و روسیه در مسکو به سفر می برد با آندری فورسنکو، دستیار 
ویژه رئیس جمهور روسیه در امور سیاست علمی و فناوری، دیدار و گفت و گو کرد.

این دیدار به دنبال مذاکراتی که اواخر اردیبهشت ماه طی سفر فورسنکو به تهران 
انجام شده بود، صورت گرفت. در جریان سفر دستیار ویژه رئیس جمهور روسیه در 
امور سیاست علمی و فناوری به ایران که به منظور بازدید از نمایشگاه اینوتکس در 
پارک فناوری پردیس صورت گرفت بر احیاء کمیته عالی فناوری ایران و روسیه و 

تعیین دستورکارهای جدید برای کمیته توافق شده بود.
توسعه همکاری های مشترک در حوزه دارو و تجهیزات پزشکی، انرژی، حمل و 
نقل خصوصا حمل و نقل هواپیمایی غیرنظامی، مواد پیشرفته و میکروالکترونیک 

از دیگر توافقات حاصل شده در آن سفر بود.
همچنین به دنبال آن سفر، تفاهم نامه همکاری بین بنیاد ملی علم ایران و بنیاد ملی 
علم روسیه امضا شد که در پی آن با اعلام فراخوانی مشترک، ۱۰۰ پیشنهاده برای 
اجرای طرح های مشترک علمی فناوری دریافت شد که قرار است از بین آنها ۲۰ 

طرح با حمایت مشترک بنیادهای ملی علم دو کشور  اجرایی شوند.
در دیدار دهقانی و هیات همراه با فورســنکو که با حضور کاظم جلالی، ســفیر 
جمهوری اسلامی ایران در مسکو برگزار شد، دستاوردهای ایران در حوزه پروتز 
و اعضای مصنوعی معرفی شد که مورد توجه طرف روسی قرار گرفت و مقرر شد 
تیمی تخصصی برای بررسی زمینه های همکاری مشترک در این حوزه به ایران 

اعزام شوند.سفر کنند.
گسترش ارتباطات و همکار ی های مشــترک بین دانشگاه ها و پارک های علم و 
فناوری برتر ایران و روسیه و ایجاد ظرفیت برای همکاری شرکت های بزرگ فناور دو 
کشور برای اجرای پروژه های مشترک از دیگر توافقات حاصل شده در این نشست 
بود که قرار است در بازدیدها و دیدارهای امروز دهقانی و هیات همراه از مراکز علمی 
و صنعتی روسیه در خصوص جزئیات بیشتر این همکاری ها بحث و تبادل نظر شود.

اخبار

مطابق بــا اصلاحیه جدید 
فصل بیســتم برنامه هفتم 
توســعه، به طور میانگین 
در انتهای هر ســال از عمر 
اجرایــی برنامــه، خانواده 
شرکت های دانش بنیان بایستی ۴ هزار عضو جدید 
داشته باشــد. جزئیات فصل بیستم در لایحه هفتم 
توســعه، یعنی برنامه های ۵ ســاله دولت در بخش 
علم و فناوری، اولین روز آبان ماه در نشســت علنی 
مجلس مورد بررسی نمایندگان قرار گرفت. در نسخه 
اصلاح شده این برنامه پرسروصدا، سنجه های جدیدی 
برای این بخش در نظر گرفته شــده است و برخی از 

اهداف تعیین شده قبلی نیز تغییر اساسی داشتند.
یکی از سنجه های جدید در نظر گرفته شده برای ۵ 
سال آینده، رسیدن به ۳۰ هزار شرکت دانش بنیان 
در کشور است؛ یعنی در انتهای این برنامه قرار است 
خانواده شرکت های دانش بنیان در کشور ۲۰ هزار 
عضو جدید داشته باشد. در حال حاضر حدود ۱۰ 
هزار شرکت دانش بنیان کوچک و بزرگ در کشور 

وجود دارد.
مطابق با برنامه هفتم، به طور میانگین در هر سال 
بایستی ۴ هزار شرکت دانش بنیان جدید در کشور 
داشته باشیم تا به هدف ۳۰ هزارتایی برسیم. گفتنی 
است، برنامه هفتم برای ســهم سبد محصولات با 
فناوری بالا از تولید ناخالص ملــی را نیز ۷ درصد 

قرار داده است. یعنی در ۵ سال آینده سهم اقتصاد 
دانش بنیان از اقتصاد کشور بایســتی به ۷ درصد 
برسد. این سهم در حال حاضر حدود ۱ درصد است.

شــرکت های دانش بنیان می توانند در کنار بخش 
های دولتــی، خصوصی و تعاونی بــه عنوان ضلع 
چهارم تولید نقش آفرین کرده و به تولید در دیگر 
بخش ها ضریب دهند. ســال جدید از سوی مقام 
معظم رهبری به عنوان سال »رشــد تولید و مهار 
تورم« نامگذاری شده که این مهم فرصتی مطلوب 
برای رفتن به ســمت بهــره وری و افزایش تولید 

براساس داشته های موجود را فراهم کرده است.
برخــی از کارشناســان عقیده دارند کــه افزایش 
بهره وری و تولید، باعث افزایش بازار رقابت در سطوح 
مختلف صنعتی و غیر صنعتی می شود و با توجه به 
رقابتی تر شدن محیط تولید، مدیران شرکت های 
تولیدی سعی دارند با افزایش بهره وری و سودآوری، 

باعث ارتقاء عملکرد کسب و کارشان شوند.
در این راستا نقش شرکت های دانش بنیان حیاتی 
اســت، چرا که ایده های نو و جدید در بهره وری و 
افزایش تولید باعث می شود که این بازار رقابتی به 
افزایش کیفیت محصولات و تولیدات ختم شود و 
بازار داخلی و خارجی را در اختیار بگیرد و در نهایت 
به افزایش اشتغال و ثبات شغل موجود ختم شود. 
آمار سال گذشــته نشــان می دهد که ۱۰ درصد 
واحدهای صنعتی استان به واحد فناوری و توسعه 
مجهز هســتند که این آمار یک چهارم واحدهای 

دانش بنیان استان است.
هم اکنون ۱۰۰شرکت صنعتی دارای واحد تحقیقی 

هستند که ۳۰ واحد از ین تعداد دانش بنیان و برخی 
واحدها در حال گذراندن مراحــل ارزیابی دانش 
بنیان هستند در حالی که یکی از شاخص های مهم 
ارزیابی توان اقتصادی کشــورها داشتن تولیدات 

دانش بنیان است و ایران دارای رتبه ۶۵ است.
از سوی دیگر بخشــی از فعالان بخش دانش بنیان 
نیز اعتقاد دارند که در فضای رقابتی تولید، اقتصاد 
مبتنی بر دانش، می تواند با ایجــاد مزیت رقابتی 
موجب توسعه چهارمحال و بختیاری و حل معضل 

بیکاری جوانان تحصیلکرده استان شود.
زهره اکبری فعال حــوزه دانش بنیان چهارمحال 
و بختیاری می گویــد: همان گونه که پایین بودن و 
سطح فناوری، خلاقیت و نوآوری موجب وابستگی 

یک کســب و کار به سایر شــرکت های فناور می 
شود، بسیاری از صنایع استان برای تولید نیازمند 
شرکت های داخلی از سایر اسُــتان های کشور و یا 

محصولات شرکت های خارجی هستند.
به گفته وی، شــرکت های دانش بنیان با توجه به 
ظرفیت های منطقه فعالیت خود مبتنی بر دانش 
بومی و به کمک توان علمی و پژوهشی پژوهشگران، 
می توانند مزیت های رقابتی برای خود ایجاد کنند 
و شــرکت های صنعتی چهارمحال و بختیاری نیز 
می توانند به واســطه ظرفیت های مناسبی که در 
حوزه نیروی کار تحصیلکرده با وجود دانشــگاه ها 
و مراکز آموزش عالی در اسُــتان وجود دارد به این 

سمت حرکت کنند.

تكليف جديد دولت در برنامه هفتم توسعه اعلام شد
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رییس ســازمان پدافند غیرعامل مطالعه و رصد 
تهدیــدات و مخاطرات هــر فنــاوری را قبل از 
بکارگیری آن ضروری دانست و گفت: هر فناوری، 
نیازمند یک پیوست دانشی پدافند غیرعامل است 

تا در تله اشراف و تسلط نیفتیم.
سردار غلامرضا جلالی در نشستی در وزارت علوم، 
تحقیقات و فناوری با محوریــت موضوع پدافند 
غیرعامل، بــا بیان اینکه رصد تهدیــدات یکی از 
تکالیف جامعه دانشگاهی است، افزود: همانگونه 
که پشــت هر یک از این تهدیدات، مطالعه علمی 
قرار دارد، راهبردهای دفاعی در برابر این تهدیدات 

نیز باید از دل دانشگاه بیرون بیاید.
سردار جلالی با بیان اینکه ترور و شهادت اساتید 
و دانشمندان ما نشــان می دهد در حوزه علمی 
و دانشــی نیز با تهدیداتی مواجه هستیم، اظهار 
داشت: نخستین موضوعی که در پدافند غیرعامل 
باید به آن پرداخــت، ارزیابی دارایی هاســت، تا 
مشــخص شــود کدام یک از دارایی ها نیازمند 

اقدامات پدافندی و حفاظتی است.
رییس سازمان پدافند غیرعامل کشور به تشریح 
تقسیم بندی دارایی های کشور پرداخت و توضیح 

داد: بخشی از دارایی ها، زیرساخت های فیزیکی 
است. بخشــی نیز دارایی های سایبری و بخشی 

انسانی و دسته ای دیگر معنوی است.
وی با بیان اینکه نوع اقدامــات پدافند غیرعامل 
متناسب با نوع دارایی ها، متفاوت است، تاکید کرد: 
با توجه به اینکه راهبرد کشور براساس آیات قرآن 
و تدابیر مقام معظم رهبری، قوی شدن در حوزه 
های مختلف است، یکی از بازوهای کمک کننده، 

قوی شدن کشور در حوزه علم و دانش است.
سردار جلالی نخبگان و دانشــمندان را افسران و 
فرماندهان عرصه قوی شدن در حوزه علم دانش 
دانست و گفت: بخشی از تلاش دشمنان، آسیب 
زدن به این سرمایه های ارزشمند کشور است که 
باید راهبردها و اقدامات مناســب برای حفظ این 

سرمایه های ارزشمند اتخاذ و عملیاتی شود.
رییس ســازمان پدافند غیرعامل کشــور درباره 
همکاری های مشترک این سازمان با دانشگاه های 
کشور، توضیح داد: در مواجهه با علم و دانش هم 
باید از منظر تهدیدنگر بــه موضوع پرداخت و هم 

برای تولید اقتدار از آن بهره برد.
وی گفت: تهدیدات انسان محور که موضوع پدافند 

غیرعامل اســت به علت پویایی و بهــره گیری از 
راهبــرد و فناوری از جمله حوزه هایی اســت که 
تسلط علمی بر آن دشوار و البته حائز اهمیت است. 
این موضوع هم نیازمنــد رصد فناوری و هم رصد 
راهبرد است تا با ماهیت تهدید آشنا و از منظور و 
هدف آن مطلع شویم تا بتوانیم در برابر آن راهبرد 

دفاعی مناسبی به کار گیریم.
ســردار جلالی با بیان اینکه بخشی از فناوری که 
توسط کشورهای پیشــرفته و توسعه دهندگان 
آن تولید و در اختیار سایر کشورها قرار می گیرد، 
با هدف اشــراف و تسلط اســت، بیان کرد: درون 
رگولاتوری بــودن، حاکمیت گریز بــودن و ملی 
نبودن از جمله ویژگی هــای فناوری های به ویژه 
در بخش سایبری است که این ویژگی ها، به نوعی 
تهدیدات مســتتر در ذات فناوری محسوب می 
شــود؛ اگرچه این امر نافی فرصــت ها و خدمات 

آن نیست.
رییس ســازمان پدافند غیرعامل کشــور با بیان 
اینکه با این شــرایط، مطالعه و رصد تهدیدات و 
مخاطرات هر فناوری قبــل از بکارگیری آن یک 
ضرورت جدی و حیاتی است، افزود: این امر نشان 

می دهد هر فناوری، نیازمند یک پیوست دانشی 
پدافند غیرعامل اســت تا در تله اشراف و تسلط 
نیفتیم. یعنــی بهره برداری از فنــاوری با در نظر 
داشــتن تهدیدات. وی رصد خانه فناوری را یکی 
از ضروریات کنونی دانســت و گفت: همجوشی و 
ترکیب فناوری ها، پدیده ای جدید اســت که به 
ویژه در فضای سایبری با آن روبه رو هستیم. این 
همجوشی، ده ها و صدها مدل استفاده و بالطبع 

آن تهدیدات را با خود به همراه دارد.
ســردار جلالی با بیان اینکه رصــد این تهدیدات 
یکی از تکالیف جامعه دانشگاهی است، تاکید کرد: 
همانگونه که پشت هر یک از این تهدیدات، مطالعه 
علمی قرار دارد، راهبردهــای دفاعی در برابر این 

تهدیدات نیز باید از دل دانشگاه بیرون بیاید.
ســالن شــهدای علمی وزارت علوم، تحقیقات و 
فناوری میزبان نشســت پدافند غیرعامل وزارت 
علوم با حضور محمد ســلیمانی قائــم مقام وزیر 
علوم و رییس مرکز هیات امنا و هیات های ممیزه 
و شماری از روسای دانشــگاه های سراسر کشور 
و ســردار غلامرضا جلالی رییس سازمان پدافند 

غیرعامل کشور بود.

یکی از محققان دانشگاه صنعتی اصفهان پایان نامه 
خود را موضوعی انتخاب کرده که با نیازهای روز 
کشور مرتبط اســت؛ یعنی تولید گیاه با خواص 

منحصربه فرد از جمله مقاومت به کم آبی.
به گــزارش معاونت علمــی، فنــاوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاســت جمهوری، محققان دانشگاه 
صنعتی اصفهان طی پژوهشی، ژنتیک ویژگی های 
مرتبط با دیرزیســتی، برگشــت پذیری پس از 
خشــکی و خواب تابستانه در فســکیوی بلند را 
بررســی کردند و به نتایجی رسیدند که می تواند 

به تولید چمن های مقاوم به خشکی منجر شود.
محمد هادی طالب صغادی که دکتری تخصصی 
خود را در رشته اصلاح نباتات - ژنتیک بیومتری 
در دانشــگاه صنعتی اصفهان گذرانده درباره این 
طرح گفت: ایران به دلیل تغییــرات اقلیم و روند 
گرم شدن کلی زمین، نسبت به سال های گذشته، 
بیشــتر دچار خشکســالی های پیاپی می شود و 
پوشش های گیاهی قدیمی به دلیل گرم شدن آب 
و هوا و کمبود منابع آبی دیگر توانایی پاسخ گویی 

به نیازهای مختلف را ندارند؛ بنابراین نیاز به اصلاح 
ارقام جدیدی اســت که در عین گرم شدن هوا و 
خشکســالی های پیش رو بتوانند عملکرد خود را 
حفظ کرده و دارای کارایی بالاتری نسبت به ارقام 

قبلی باشند.
وی ادامه داد: امروزه اســتفاده از گیاهانی که در 
عین مقاومت به انواع تنش هــا دارای کاربردهای 
گوناگونی باشند در دنیا بسیار رواج یافته است. به 
همین منظور اصلاح گیاهان علوفه ای-چمنی که 
دارای کاربردهای وسیعی نظیر سازگاری با دامنه 
وسیعی از شرایط آب و هوا و خاک، عملکرد خوب 
علوفه، سهولت در استفاده از علوفه، فصل طولانی 
چرا، زیباسازی فضاهای شهری، تحمل خشکی، 
مقاومت در برابر بســیاری از بیماری ها و از جمله 
حشرات مضر، تولید بذر مطلوب و حفاظت از خاک 

بسیار ضروری است.
این پژوهشــگر در ادامه بیان کرد: با اســتفاده از 

روش های اصلاح نباتــات در این گیاهان می توان 
ارقامی را تولید کرد که بسیاری از نیازهای امروز 
ایران را برطرف کند. یکی از گراس هایی که قابلیت 
زیادی برای اصلاح دارد گیاه فستوکاســت که در 
عین حفظ عملکرد بالا در تمام ســال برای چرای 
دام، زیباسازی فضاهای شــهری و حفظ پوشش 
گیاهی مراتع بسیار کاربردی است. با وجود اینکه، 
این گیاه بومی و سازگار با شرایط آب و هوایی ایران 
بوده ولی تاکنون کارهای اصلاحی و ژنتیکی در این 

گیاه صورت نگرفته است.
وی تصریح کرد: همچنین به دلیل آنکه بذور چمن 
برای زیباسازی فضاهای شهری از خارج از کشور 
تهیه می شود؛ می توان با اصلاح این گیاه هزینه های 
سرسام آور برای تهیه آن در داخل کشور را کاهش 
داده و حتــی اقدام به صادرات آن به کشــورهای 
مشــابه با آب و هوای ایران هم کــرد. همچنین 
این گیاه دارای قابلیت پوشــش دهی بسیار عالی 

برای مراتع ضعیف، خشــک و حتی رو به تخریب 
کشورمان را دارد.

طالب صغــادی در ادامه بیان کرد: با اســتفاده از 
نتایج این تحقیق، ارقامی شناسایی و معرفی شد 
کــه دارای قابلیت تحمل تنش خشــکی بالایی 
هســتند و ارقام علوفه ای شناسایی شده، مناسب 
برای کشت و تولید علوفه هستند و می توان از این 
گیاه تا هفت سال علوفه در سه کشت برداشت کرد. 
همچنین می توان از ارقام مقــاوم این گیاه برای 

کشت در مراتع گیاهی هم استفاده کرد.
وی در پایان خاطر نشــان کرد: یکی از محاســن 
انجام این طرح، این بود کــه داده ها و ارقام از قبل 
تهیه شده بود که تا حد زیادی به پیشبرد اهداف 
طرح کمک کرد اما مشقت ها و سختی های انجام 
کار میدانی همچنان وجود داشت و فرایند آزمایش 
را سخت می کرد با این حال به نتایج جالبی در این 
تحقیقات دست یافتیم و چمن هایی را پیدا کردیم 
که مقاوم به خشــکی بوده و عملکرد علوفه ای نیز 

داشتند.

طبق اعلام مدیرکل حفاظت از حقوق مصرف کننده 
رگولاتوری از مجموع ۱۰۳ هزار و ۲۹۲ شکایت ثبت 
شده در سامانه ۱۹۵ در نیم سال اول سال جاری، ۵۶ 
هزار و ۵۲۳ شکایت مربوط به شرکت مخابرات ایران 
است که این آمار نشان می دهد سهم این شرکت از 
شکایات مردمی سامانه ۱۹۵، بیش از ۵۴ درصد سهم 

شکایات ثبتی در شش ماهه اول سال ۱۴۰۲ است.
اواسط مهرماه بود که کمیته عالی حفاظت از حقوق 
مصرف کننده در جلساتی مجزا، ۱۲۷ شکایت ثبت 
شده مشترکین شرکت مخابرات ایران در استان های 
گوناگون مانند زنجان، گیلان، قزوین، بوشهر، فارس 
و تهران در سامانه ثبت و پاســخگویی به شکایات 
)۱۹۵( که در فرآیند تعیین شده این سامانه بی پاسخ 
مانده بود را بررسی و رسیدگی کرد. از مجموع ۱۲۷ 
شکایتی که در این جلســات بررسی شد، مشکل 

مربوط به ۵۳ شــکایت حل و این شکایات مختومه 
اعلام شدند.

گفته شده عدم رعایت تعرفه مکالمه، قطع ارتباط، 
عدم تامین کابل سرقت شــده، عدم واگذاری خط 
تلفن ثابت، مغایرت در محاسبه هزینه های قبض، 
عدم پاسخگویی مناسب و ارایه خدمات پشتیبانی 
نامطلوب، هزینه نصب و راه اندازی سرویس و عدم 
واگذاری ســرویس، تاخیر در نصــب و راه اندازی 
سرویس، قطع ســرویس تلفن ثابت، عدم تضمین 
 ،PCM کیفیت سرویس ارایه شــده، عدم خروج از
سلب امتیاز خط مشــترک و تغییر شماره در کابل 
برگردان بیشترین حجم شکایات ثبت شده توسط 

مشترکین این مناطق در سامانه ۱۹۵ را داشته اند.
حال به تازگی پیمان قره داغی- مدیرکل حفاظت از 
حقوق مصرف کننده رگولاتوری- اعلام کرده است: 

از مجموع ۱۰۳ هزار و ۲۹۲ شــکایت ثبت شده در 
سامانه ۱۹۵ در نیم سال اول سال جاری، ۵۶ هزار و 
۵۲۳ شکایت مربوط به شرکت مخابرات ایران است. 
این آمار نشان می دهد سهم شــرکت مخابرات از 
شکایات مردمی سامانه ۱۹۵، بیش از ۵۴ درصد سهم 

شکایات ثبتی در شش ماهه اول سال ۱۴۰۲ است.
وی استان های تهران، خراسان رضوی، خوزستان، 
اصفهان و مازندران را پنج استان  با بیشترین شکایات 
ثبت شده در شــش ماهه اول سال جاری معرفی و 
در رابطه با موضوع شکایات پرتکرار بیان کرد: قطع 
ارتباط تلفن ثابت، عدم تضمین کیفیت ســرویس 
ارائه شده، عدم تامین کابل سرقت شده، عدم جمع 
آوری سرویس و عدم آنتن دهی شبکه موبایل از جمله 

شکایات پرتکرار این سامانه هستند.
براساس اعلام سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات 

رادیویی، قره داغی با اشاره به نظارت مستمر کمیته 
حفاظت از حقوق مصرف کننده ســازمان تنظیم 
مقررات و ارتباطات رادیویی بــر عملکرد اپراتورها 
افزود: پاسخگویی شبانه روزی به تماس مشترکان 
سرویس های ارتباطی و فناوری اطلاعات در مرکز 
تماس ۱۹۵، تولید درخت دانش بــرای بالغ بر۱۰ 
شکایات پر تکرار سامانه ۱۹۵، جلوگیری از اعمال 
ســلیقه و ایجاد وحدت رویه میــان رگولاتوری و 
دارندگان پروانه حوزه ICT در رسیدگی و پاسخگویی 
به شــکایات، پایش و نظارت بر نحوه رسیدگی به 
شکایات پاسخ داده شده در ســامانه ۱۹۵ از سوی 
مناطق نه گانه و اپراتورهای ثابت و ســیار، از جمله 
اقدامات رگولاتوری است که باعث بهبود وضعیت 
رسیدگی به شکایات و ارتقای سطح رضایتمندی و 

صیانت از حقوق مشترکان شده است.  

هر فناوری، نیازمند پیوست دانشی پدافند غیرعامل است

محقق ایرانی چمن های مقاوم به خشکی تولید کرد

بیشترین شکایت ارتباطی مشترکان از چه حوزه هایی است؟


